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KANDIDATUPPSATS

Northvolts etablering leder till påskyndade
detaljplaneprocesser
– Hur har processen sett ut och vilka konsekvenser/risker tillkommer?

Sammanfattning

En effektivare detaljplaneprocess efterfrågas och en debatt om långsamma processer
pågår. Detaljplan är ett viktigt verktyg för Sveriges samhällsutveckling och syftar till att
reglera och lämplighetspröva mark- och vattenanvändningen i förhållande till den
specifika platsen. Det är därför viktigt att processen är demokratisk och att alla delar
utreds för att kommunen ska kunna avväga intressen och bedöma ifall kommande
markanvändning är lämplig. 

I studien har två påskyndade detaljplaneprocesser i kommunerna Skellefteå och
Göteborg undersökts. Detaljplanernas gemensamma faktor är att planläggningen ska
möjliggöra etablering av industriverksamheten Northvolt. Handläggningstiden för
detaljplaner är i genomsnitt 24 månader i Skellefteå och 27 månader i Göteborg.
 
Studiens syfte är att utreda kommunernas tillvägagångssätt i arbetet med att ta fram
detaljplanerna. Skellefteås detaljplanearbete har tagit sex månader och Göteborgs
detaljplan beräknas vinna laga kraft i arbetets tionde månad. För att ta reda på vad som
orsakat den snabba detaljplaneprocessen har författarna utrett hur kommunerna har
arbetat och vad detta arbetssätt leder till för konsekvenser och risker. Svaren på studiens
frågeställningar är bland annat baserat på intervjuer där två tjänstemän från respektive
kommun intervjuats. Detaljplanehandlingar och artiklar har även undersökts för att
besvara studiens frågeställningar. 
 
Undersökningen redovisar likheter och skillnader i kommunernas arbetssätt och
presenterar konsekvenser och risker med de påskyndade detaljplaneprocesserna. Resultat
från studien visar att en påskyndad detaljplaneprocess kräver god kommunikation mellan
förvaltningar och ett sammansatt projektgrupp. Den viktigaste faktorn för de påskyndade
detaljplanearbetet har visats vara att det funnits ett gemensamt mål och att politikerna
prioriterat planen och tillsatt ett team.

Skellefteå och Göteborgs utredningsarbete har skilts åt vilket har bidragit till varierande
detaljeringsgrad i utredningsmaterialet som redovisas i kommunernas
miljökonsekvensbeskrivning. Tecken på den forcerade detaljplaneprocessen tydliggörs i
kommunernas samråd- och granskningshandlingar. Frågan är ifall det är möjligt att uppnå
kombinationen av skyndsamt genom- och välarbetade detaljplaner. Arbetssättets
lämplighet är beroende av hur arbetet forceras och det är viktigt att göra noggranna
avvägningar, ta grundade beslut och att inte glömma bort syftet med detaljplaneläggning.
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BACHELOR’S THESIS

Northvolt’s establishment leads to accelerated detailed
planning processes
– How has the process been exhibited and what consequences/risks are there?

Abstract

In Sweden a more efficient detailed development planning process is requested and a debate
on slow processes is in progress. The purpose with the detailed planning process is to try a
specific location and the suitability of  the land for a specific object. Therefore, it is important
that the process is democratic and that many parts are investigated so that the municipality
can weigh interests and balance against each other and finally judge whether future land use
is suitable.
 
In the study, two detailed development planning processes in the municipalities of  Skellefteå
and Gothenburg were investigated. The common factor in the detailed development
planning will enable the establishment of  the Northvolt industrial operations. The
processing time for Skellefteå is on average 24 months and 27 months in Gothenburg.
 
The purpose of  the study is to investigate the municipalities' approach of  bringing forward
detailed development plans. Skellefteå's detailed development planning work has taken six
months and Gothenburg's detailed development plan is expected to become legally binding
in the tenth month of  the work. To find out what caused the rapid detailed development
planning process, how the municipalities worked and what these working methods lead to
consequences and risks. Two officials from each municipality have been interviewed.
Detailed development plan documents have also been examined to answer the study's issues.
 
The survey shows similarities and differences in the municipalities' working methods and
presents positive consequences and risks with the accelerated detailed development planning
processes. A similarity and prerequisite for the municipalities rapid detailed development
plan processes was that the detailed development plan was in accordance with the
municipalities' comprehensive plan. Results from the study show that an accelerated detailed
development planning process requires good communication between administrations and a
composite team. The most important factor has been shown to be that there was a common
goal and the politicians prioritized the plan and appointed a team.

The municipalities investigate work has been separated, which has contributed to varying
degrees of  details that is described in the respective environmental impact statement. This
difference is also clarified in the municipalities' consultation and review documents.  The
suitability of  the working method depends on how the work is accelerated. It is important
not to forget the purpose of  detailed development planning without making careful
considerations and not to make hasty decisions. 
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1 INTRODUKTION
Introduktionen innehåller en inledning och bakgrund till ämnet. Avsnittet presenterar
även studiens syfte och frågeställningar samt examensarbetets avgränsning och
disposition.

1.1 Inledning
Kommuner har planmonopol vilket innebär att kommunen har ensamrätt att bestämma om
detaljplaneläggning ska ske och att anta detaljplaner. Detaljplan är ett viktigt verktyg för
Sveriges samhällsutveckling och syftar till att reglera och lämplighetspröva mark- och
vattenanvändningen i förhållande till den specifika platsen. Planprocessen är utformad för
att tillgodose demokratiska värden, vilket tryggas genom samråd och granskning där
tillfälle ges för intressenter att inkomma med synpunkter på planförslaget. Kommunen ska
beakta och avväga allmänna och enskilda intressen för att sedan göra en samlad
bedömning som gynnar långsiktig och hållbar markanvändning. En effektivare
planprocess är något som efterfrågas och under de senaste åren har regeringen drivit
igenom lagförslagsändringar i syfte att göra plan- och bygglovsprocessen enklare och
effektivare.1

Två forcerade detaljplaneprocesser har undersökts vars gemensamma syfte är att
planläggningen ska möjliggöra etablering av industriverksamheten Northvolt. Det svenska
företaget Northvolt AB vision är att bygga Europas största batterifabrik som ska tillverka
världens grönaste batterier. Våren 2017 kom Northvolts första förfrågan avseende
lokalisering av företagets miljardsatsning. Cirka 40 kommuner i Sverige och Finland
förfrågades och många kommuner lade ned arbete för att locka Northvolts etablering av
batterifabriken. I oktober samma år valdes Skellefteå kommun och sommaren fyra år
senare det vill säga år 2021 blev Northvolt återigen en het nöt i många kommuner då ny
förfrågan om etablering uppdagades. Första kvartalet av 2022 kom beskedet att Göteborg
var kommunen där Northvolts andra fabrik skulle etableras.

Northvolts vision överensstämmer med Sveriges miljömål att minska växthusgasutsläpp
från inrikes transporter med minst 70 procent senast år 2030 jämfört med år 2010. För att
nå målet är energieffektivare fordon en viktig faktor i omställningen från fossila- till
förnyelsebara drivmedel och elektrifiering.2 Denna omställning bidrar till att etableringen
av Northvolts batterifabriker som ska tillverka hållbara litiumjonbatterier för bland annat
elfordon är angeläget. Batterifabrikerna resulterar i cirka 3 000 nya arbetstillfällen för
respektive kommun. Northvolts tydliga tidsram och önskan om färdigställande av
fabrikerna till år 20243 respektive 20264, har lett till att kommunerna fått arbeta skyndsamt
med att ta fram detaljplaner för industrietableringen. Skellefteås detaljplan har arbetats

4 Dagens nyheter, Klart idag: Göteborg får den nya batterifabriken, 2022.
3 Aftonbladet, Northvolts batterifabrik i Skellefteå - allt du behöver veta, 2021.
2 Sveriges miljömål, utsläpp av växthusgaser från inrikes transporter, 2022.

1 Boverket, PBL kunskapsbanken - nyhet 1 januari 2015: En enklare och effektivare plan- och
bygglovsprocess, 2020.
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igenom på sex månader och Göteborgs detaljplan är i antagandeskede och arbetet
beräknas ta tio månader. Industrietableringen och dess nya anställningstillfällen leder till
fler invånare vilket ställer krav på kommunerna att ordna samhället. Omfattningen av
samhällsomvandlingen skiljer kommunerna och etableringen av batterifabriken leder till
utmaningar att bland annat förse fabriken med el, bygga nya bostäder, skolor och affärer.

1.2 Syfte och frågeställningar
Syftet med studien är att undersöka och jämföra Skellefteå och Göteborgs
detaljplaneprocesser och detaljplanearbete. För att presentera konsekvenser och risker
med arbetssättet har bland annat kommunernas uppfattning av detaljplaneprocessen
undersökts. Författarna har utrett intresset av etableringen genom att undersöka
kommunernas önskade effekter och utmaningar kopplade till industrietableringen.
Avsikten med studien är att möjligen kunna presentera likheter och skillnader i
kommunernas respektive detaljplaneprocess och finna framgångsfaktorer som kan
användas eller problematik som kan undvikas i framtida detaljplaneprocesser. Författarna
hoppas även kunna diskutera och analysera om vad en påskyndad detaljplaneprocess leder
till i samhället.

Följande frågeställningar har formulerats för att uppnå syftet med studien:

Hur har den påskyndade detaljplaneprocessen sett ut och vilka
konsekvenser/risker medföljer?

● Finns likheter och skillnader i kommunernas arbetsprocesser för detaljplanen?
● Vilka faktorer har möjliggjort den snabba detaljplaneprocessen?
● Hur upplever kommunerna arbetssättet?

1.3 Bakgrund
Detaljplaner tas fram genom en detaljplaneprocess vars syfte är att reglera och
lämplighetspröva mark- och vattenanvändningen för specifika platser. Plan- och
bygglagen anger visst obligatoriskt innehåll i processen. Kommuner har planmonopol
vilket innebär att de ansvarar för att beakta samt avväga olika ståndpunkter mellan
allmänna och enskilda intressen för en långsiktig och hållbar markanvändning.
Planprocessen är utformad för att säkra demokratiska värden vilket innebär att de som
berörs av förslaget ska ges tillfälle att yttra sig och kommunens samlade bedömningar ska
göras utifrån sociala, miljömässiga och ekonomiska mål.5

Långsamma detaljplaneprocesser debatteras och en effektivare planprocess är något som
efterfrågas av såväl politiken som byggbranschen och media. Två detaljplaneprocesser
som gått skyndsamt på grund av snäv tidplan har därför undersökts, vars gemensamma
faktor är att planläggningen ska möjliggöra industriverksamhet för etablering av
Northvolts miljardsatsning.6

6 Business Region Göteborg, Kampen om batterifabriken så gick det till, 2022.
5 Boverket, PBL kunskapsbanken - detaljplaneprocesserna, 2022.
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“Europas största och världens mest miljövänliga batterifabrik.”7

Northvolt AB är ett svenskt företag som grundades år 2015 under namnet SGF energy av
Peter Carlsson som tidigare bland annat varit inköpschef och logistikchef på Tesla, i
Kalifornien, USA. År 2017 ändrade företaget namn till Northvolt och deras avsikt är att
bygga Europas största fabrik för tillverkning av litiumjonbatterier.8

Företagets vision är att genom grön energi, återvinning och hållbara processer producera
världens grönaste batterier för både elfordon, energilagring i nätskala samt industriella
och mobila tillämpningar.9 Idén är angelägen för att bemöta den förväntade efterfrågan på
batterier från Europeiska fordonstillverkare genom att ta kontroll över hela kedjan i
processen. Jämfört med de batterier som produceras idag och som oftast produceras med
fossil energi kommer Northvolts batterier att produceras med fossilfri el. Batteriets delar
kommer till största del produceras på samma fabrik för att minska transporter. På grund av
att batterierna produceras i Europa där kunderna befinner sig besparas även transporterna i
jämförelse med produktionen i Asien där batterierna fraktas över hela världen.10

“Den stora utmaningen är att göra rätt och att göra det fort.” - Miljöchef Northvolt.11

Northvolt växer snabbt och har de senaste fyra åren i princip dubblat antalet anställda för
varje år och trenden förväntas fortsätta. Northvolts mål är att etablera fyra till fem
storskaliga batterifabriker i Europa och att producera 150 GWh batterikapacitet till år
2030.12

I mars 2017 kom en öppen förfrågan där Northvolt inledde sökandet efter en lämplig plats
för etablering av sin första batterifabrik. Northvolts förfrågan gick ut till ett 40-tal
kommuner i Sverige och Finland och gällde cirka 50 hektar mark. Skellefteå var till en
början inte med på listan. Under två veckor samlade kommunen ihop den information som
Northvolt efterfrågade och var sedan med i kampen om Sveriges största industriprojekt på
decennier.13 Den 19 oktober samma år meddelade Northvolt att de valt Skellefteå
kommun för byggnation av batterifabriken.14 Skellefteå valdes då kommunen kan erbjuda
100 procent förnybar energiproduktion i form av vattenkraft, en väl fungerande hamn,
järnvägsanslutning, närhet till såväl kommunikationer som gruvområden samt möjlighet
att snabbt öka byggandet av bostäder och skolor.15

Sommaren 2021 kom nyheten att Northvolt skulle etablera sin andra fabrik. Flera svenska
kommuner visade sitt intresse och ett tiotal orter var med i urvalsprocessen. Den 4
februari 2022 kom beskedet att Northvolt och Volvo Cars valt Göteborg för etablering av

15 Teknikens värld, Northvolt valde Skellefteå för sin batterifabrik, 2017.
14 Skellefteå, Skellefteås framgångar en nationell angelägenhet, 2020.
13 Företagarna, Jättefabriken som ger växtvärk, 2021.
12 Ibid,.
11 Ibid,.
10 Northvolt, Booklet-Swe.pdf.
9 Energi nyheter, Svenska Northvolt vill tillverka världens grönaste batterier, 2021.
8 Norran, Tre år, 40 000 stubbar och 30 miljarder kronor, 2020.
7 ABB, Northvolt: “Klimatkrisen är redan här - vi måste agera nu.”
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batterifabriken. Fabriken kommer att placeras i anslutning till Volvo Cars befintliga
anläggning vid Pressvägen i Sörred. Torslanda var en lämplig plats för industriområdet på
grund av det strategiskt goda läget med närhet till bilfabriken, hamn, järnvägsanslutning,
stort vägnät, möjlighet till god elförsörjning samt en teknisk lösning där kylning av
fabriken kan ske med renat avloppsvatten.16

Northvolts val av lokalisering har skett utefter att företaget jämfört många kommuner
genom checklistor vars detaljeringsgrad och innehåll skärpts under processens gång.
Några av de frågeställningar som skulle besvaras inför val av lokalisering var; avstånd till
närmsta bebyggelse, kapacitet på vägar, vatten och avlopp samt eventuella riksintressen
och natura 2000 områden.17

Skellefteå och Göteborg är två kommuner med olika utmaningar och förutsättningar.
Skellefteå är beläget i Västerbottens län och är till ytan sett Sveriges största kustkommun.
Skellefteå kommun är 9 944 kvadratkilometer stor. I december år 2021 uppmättes
folkmängden till 73 398 personer vilket var en ökning med 553 invånare jämfört med år
2020. Göteborg är beläget i Västra Götalands län och kommunen är 1 025
kvadratkilometer stor. I december år 2021 uppmättes folkmängden till 587 549 personer
vilket var en ökning med 4 493 invånare jämfört med år 2020.18

1.4 Avgränsningar
Vi har valt att undersöka Skellefteå och Göteborgs detaljplaneprocesser för etablering av
industriverksamhet. Kommunerna valdes efter en naturlig avgränsning på grund av att
Nortvolt ska etablera batterifabriker i dessa kommuner.

Studiens tidsram från slutet av mars 2022 till början av juni 2022 påverkar studiens
omfattning och informationsinhämtning. Tidsramen påverkar jämförelsen då kommunerna
befinner sig i olika stadier av detaljplaneprocessen. Skellefteås detaljplan vann laga kraft i
januari 2018 medan Göteborgs detaljplan är i antagandeskedet och planeras vinna laga
kraft sommaren 2022.

18 SCB, Folkmängd, topp 50, 2021.
17 Planavdelningschef Göteborg kommun, intervju, 2022-04-28.
16 Göteborgs stad, Stadsutveckling - batterifabriken placeras i Göteborg, 2022

5



Northvolts etablering leder till påskyndade detaljplaneprocesser
- Hur har processen sett ut och vilka konsekvenser/risker medföljer?

____________________________________________________________

1.5 Disposition
● Under introduktionen redovisas inledning samt bakgrund till ämnet. Studiens syfte

och frågeställning samt avgränsning för examensarbetet presenteras även.

● I metodavsnittet återfinns val av ämne och presentation av metodval.

● Avsnittet detaljplaneprocessen utifrån plan- och bygglagens bestämmelser
behandlar relevanta lagrum i plan- och bygglagen. Avsnittet ska läsas som en
teoridel och ge läsaren en inblick i hur detaljplaneprocessen ser ut enligt aktuell
lagstiftning.

● I avsnittet utmaningar/önskade effekter, risker/konsekvenser redovisas respektive
kommuns utmaningar/önskade effekter och konsekvenser/risker i samband med
etableringen. Bakgrundsfaktorer som lett till den snabba processen redovisas till
syfte att bringa förståelse till varför detaljplaneprocesserna varit påskyndade.
Avsnittet är baserat dels på artiklar och intervjuer.

● Jämförelseavsnittet behandlar kommunernas detaljplaneprocesser och jämför
resultatet av intervjuerna.

● Under analysdelen analyseras studiens frågeställningar utifrån undersökningens
resultat.

● Under diskussion/slutsatsdeln diskuteras författarnas egna slutsatser utifrån
studiens syfte och resultat.
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2 METOD OCH TILLVÄGAGÅNGSSÄTT
I avsnittet återfinns val av ämne och presentation om metodval.

2.1 Idé och arbetsprocess
Författarna intresserades av detaljplaneprocesser samt dess tidsåtgång och exemplet med
Northvolt väckte nyfikenhet att undersöka tillhörande detaljplanearbete. Frågor som dök
upp hos författarna var hur processen kunnat effektiviseras och konsekvenser av de
snabba arbetet.

Genomgående i arbetet har författarna kontinuerligt bevakat nyhetsartiklar och
radiosändningar. Kommunerna kontaktades för utdrag av allmänna handlingar såsom
samråds- och granskningshandlingar som författarna har granskat och sammanställt.
Författarna har inte kunnat ta del av Göteborgs granskningsutlåtande på grund av
tidsramen för arbetet. Tre miljötillståndsdomar berörande batterifabriken i Skellefteå
kommun har studerats och tolkats. Jämförelser och analyser har presenterats utefter
studiens inhämtade material.

Figur 1. Presenterar en övergripande beskrivning av arbetsprocessen. (Egen illustration)

2.2 Komparativ studie
Examensarbetet utgör en komparativ studie vilket kan likställas med en jämförande
studie. Metoden som används kan beskrivas enkelt genom att granska två olika fall utifrån
liknande förutsättningar. En jämförande studie kan genomföras både med en kvantitativ
eller en kvalitativ inriktning.19 Den grundläggande strukturen i komparativa studier är att
forskare utgår ifrån ett problem och därefter formuleras ett syfte som anger vad studien
önskar uppnå och en frågeställning som besvaras i slutsatsen.20

Skellefteå och Göteborg valdes som jämförelseobjekt eftersom Northvolt valt dessa
kommuner för etablering. Batterifabrikerna har samma kapacitet i form av
anställningstillfällen. Kommunerna har olika förutsättningar såsom exempelvis
geografiska förhållanden, tillgänglighet, infrastruktur och bostadsbyggande. Författarna
har jämfört och studerat likheter och skillnader i respektive kommuns detaljplaneprocess.

20 Denk, Thomas. Komparativa analysmetoder, s. 31
19 Bryman, Alan. Samhällsvetenskapliga metoder, s. 104.
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I examensarbetet har en rättsdogmatisk metod tillämpats vilket innebär att författarna har
tolkat gällande rätt och domstolsavgöranden. Plan- och bygglagen, miljöbalken och
miljötillstånd från mark- och miljödomstolen i Umeå är exempel på lagtext som studerats.

2.3 Datainsamling
Under rubriken beskrivs författarnas datainsamlingsmetoder.

2.3.1 Dokumentanalys
Ett dokument är i bred bemärkelse en skriven text som kan användas för att återge
verkligheten. Lagar, deklarationer och förordningar är exempel på källor. Sekundärkällor
redogör händelser eller tidsperioder och räknas även in i kategorin dokument. Protokoll,
utredningar, direktiv och rapporter som kommer från regering och riksdag är andra
exempel på dokument. All typ av innehåll från massmedia såsom böcker, tidningar, radio
och internet ingår också i kategorin.21

För att inhämta förståelse och bakgrund till kommunernas snabba processer har dokument
som är kopplade till kommunernas detaljplaneprocesser samlats in och analyserats.
Relevanta källor såsom offentliga handlingar och material som efterfrågats har studerats
för att kunna besvara studiens frågeställningar. Under arbetets gång har författarna
sammanställt artiklar och radiointervjuer berörande Northvolt. Konsekvent urval har varit
en viktig faktor i materialhämtningen då nyhetsartiklar och radiointervjuer har uppdaterats
löpande under arbetets gång. Den lagstiftade detaljplaneprocessen som regleras i plan-
och bygglagen har även hjälpt författarna att välja relevanta dokument.

2.3.2 Bakgrundsläsning
För djupare förståelse av detaljplaneprocesser samt delar i metodavsnittet har litterär
inhämtning genomförts. Boken “Detaljplanehandboken - Handbok för detaljplanering
enligt plan- och bygglagen” som är baserad på den nya plan- och bygglagen från 2011 och
är uppdaterad efter ny lagstiftning och nya regler t.o.m. 1 juli 2019 har studerats. Boken
var aktuell för kapitel 3, det vill säga teorikapitlet vilket handlar om detaljplaneprocessen.
Befintlig, tidigare och kommande lagstiftning främst berörande plan- och bygglagen och
miljöbalken har granskats. Texterna har analyserats och tolkats av författarna för en
djupare inblick samt förståelse för lagen.

2.3.3 Intervju
Datainsamlingsmetoden är lämplig att använda vid forskning av mer komplexa och
subtila fenomen. Det finns olika typer av forskningsintervjuer såsom strukturerad,
semistrukturerad, ostrukturerad, personlig samt i grupp. Undersökningar som gjorts
berörande intervjuer visar att respondenten svarar olika beroende på upplevelsen av

21 May, Tim. Samhällsvetenskaplig forskning, s. 215
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personen som intervjuar. Detta gäller oavsett om intervjun sker digitalt eller fysiskt.22 När
intervjuare och respondenten påverkar varandra kallas det för intervjuareffekten vilket ses
som ett hinder för objektiviteten. För att kunna ställa en följdfråga måste intervjuaren ha
förstått det föregående svaret vilket kräver en viss tolkning och subjektivitet.23

I examensarbetet har semistrukturerade intervjuer tillämpats då intervjuformen lämpar sig
väl för utformningen av författarnas frågor. Syftet med intervjuerna är att samla in de
material som författarna inte kunnat läsa sig till i andra källor. Frågorna under intervjuerna
togs fram i samband med dokumentanalysen och efter diskussion med handledare. Utefter
respondenternas svar utvecklades och ändrades vissa frågor och frågornas följd. Frågorna
i intervjuerna har varit av liknande karaktär där vissa frågor utformats utefter
respondenternas yrkesroller samt tidigare dokumentation och analys av respektive
kommun. Tidsåtgången har varit mellan 45-60 minuter.

Urval
Två av intervjuerna har genomförts via Microsoft Teams, en via telefon och en på
Stadsbyggnadskontoret i Göteborg. Författarna har även haft kortare telefonsamtal med
några kompletterande frågor. Kontakt togs via e-post till kommunernas allmänna
kundtjänst där examensarbetets syfte och frågeställningar presenterades samt förfrågan
om intervju där författarna efterfrågade lämplig person såsom planchef, projektledare eller
planarkitekt. Intervjuerna har hållits med planavdelningschef och projektledare från
Stadsbyggnadskontoret i Göteborg samt kommunarkitekt/avdelningschef och nuvarande
verksamhetschef på Samhällsbyggnad i Skellefteå. En brist var att
kommunarkitekt/avdelningschef i Skellefteå visade sig inte ha arbetat med detaljplanen i
den uträckning som författarna önskat. Författarna hade svårt att få tag i respondenter i
Skellefteå och trodde på grund av namnteckning på detaljplanehandlingar att den
intervjuade hade arbetat mer med detaljplanen. Respondenternas yrkesroller och
kompetenser inom projektet och detaljplaneprocessen bidrar till att svaren innehåller olika
detaljeringsgrad. Frågorna som ställts bidrar till en djupare förståelse för
detaljplanearbetet och dess tidsåtgång.

Presentation
Samtliga intervjuer och telefonsamtal har spelats in efter godkännande från
respondenterna. Författarna har bearbetat svaren från intervjuerna och de som presenteras
i undersökningen är endast ett urval. Inspelning medför även att kortare meningar kan
citerats. Citaten i studien används som rubriksättning för efterföljande stycken. Resultatet
av intervjuerna redovisas under olika rubriker i undersökningen. Materialet som använts
har skickats till respondenterna för godkännande.

23 Lantz, Annika. Intervjumetodik, s. 100

22 Denscombe, Martyn. Forskningshandboken: för småskaliga forskningsprojekt inom
samhällsvetenskaperna, s. 232-236 samt s. 244.
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3 DETALJPLANEPROCESSEN UTIFRÅN
PLAN- OCH BYGGLAGENS
BESTÄMMELSER
Avsnittet behandlar teori om detaljplaneprocessen utifrån bestämmelser i plan- och
bygglagen. Avsnittet är tänkt att ge läsaren en inblick i hur detaljplaneprocessen ser ut
enligt lagstiftningen.

3.1 Detaljplaner och detaljplaneprocessen
Kommunen har planmonopol och ska med hjälp av en detaljplan reglera användningen av
mark- och vattenområden.24 En detaljplan är juridiskt bindande och i 4 kap. 2 och 3 §§
PBL anges i vilka situationer en detaljplan ska upprättas. Där framkommer bland annat att
en detaljplan ska upprättas vid större förändringar och ge en översiktlig bild av den tänkta
markanvändningen och hur miljön inom planområdet är avsedd att förändras eller
bevaras. Detaljplanens huvudsyften är att reglera förändringar av markanvändning och
bebyggelse samt att reglera bevarande eller förnyelse av befintliga bebyggelseområden.25

Detaljplanens lämplighet ska bedömas utifrån beskaffenhet, läge och behov. Syftet med
planen är att området ska användas till de ändamål som det är mest lämpat för.26

Kommunen tar i arbetet med detaljplanen ställning till allmänna intressen27 och
hushållningsbestämmelser.28 Beslut om markanvändning ska ske genom avvägning mellan
allmänna och enskilda intressen i enlighet med plan- och bygglagens andra kapitel. En
detaljplan måste innehålla vissa obligatoriska uppgifter såsom allmän platsmark,
kvartersmark, eventuella vattenområden samt tillhörande gränser.29

Under planens angivna genomförandetid ges en byggrätt i enlighet med
planbestämmelserna. Genomförandetiden är 5 till 15 år och inom den angivna tiden kan
planen inte ersättas, ändras eller upphävas utan ersättning.30

Den 1 januari 2015 infördes nuvarande reglering av detaljplaneprocessen genom
propositionen 2013/14:126 ’’En enklare planprocess’’. Syftet med lagändringen är att
förkorta och förenkla planprocessen genom standardförfaranden. Lagändringen leder till
att fler detaljplaner kan hanteras med ett enklare planförfarande. I examensarbetet har två
planer med utökat förfarande undersökts.31

31 Ibid., s. 39.

30 Adolfsson och Boberg, Detaljplanehandboken - Handbok för detaljplanering enligt plan- och bygglagen,
s. 25.

29 Adolfsson, Kristina. och Boberg, Sven. Detaljplanehandboken - Handbok för detaljplanering enligt
plan- och bygglagen, s. 24.

28 3 och 4 kap. 1-8 §§ MB.
27 2 kap. 1 § PBL.
26 Boverket, PBL kunskapsbanken - detaljplaneprocesserna, 2022.
25 1 kap. 1 § PBL.
24 1 kap. 2 § PBL.
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Översiktsplan
Alla kommuner är skyldiga att ha en översiktsplan som täcker hela kommunens yta.
Översiktsplanen ska innehålla grunddrag, riktlinjer och väsentliga konsekvenser för att
främja kommunernas långsiktig utveckling och användning av mark- och vattenområden.
Översiktsplanen är inte juridiskt bindande utan fungerar som en viktig strategisk och
vägledande funktion i plan- och byggärenden för både intern handläggning och
samordning med andra aktörer. I översiktsplaneringen ska planens innebörd och
konsekvenser framgå tydligt. Översiktsplanen ska ligga till grund för planläggning på lång
sikt och kan ändras samt fördjupas i vissa delområden. Vad som ska framgå av en
översiktsplan regleras i 3 kap. 3, 4 och 5 §§ PBL. Översiktsplanen ska bland annat
innehålla en redovisning samt avvägning av olika allmänna intressen och de miljö- och
riskfaktorer som bör beaktas enligt plan- och bygglagens andra kapitel.32

3.2 Kommunernas roll
Kommunen har flera roller i plan- och bygglagstiftningen, både som myndighet och
fastighetsägare. Deras verksamhet styrs av kommunallagen (2017:725). De ansvarar över
avfall samt kommunalt vatten och avlopp. Kommunens uppgift är att ta fram och anta
översiktsplaner, detaljplaner och områdesbestämmelser. Kommunen är en politiskt styrd
organisation, kommunfullmäktige och byggnadsnämnden är de styrande instanserna i
plan- och bygglovsärenden.33

3.3 Länsstyrelsens roll
Länsstyrelsen är en tillsynsmyndighet i detaljplaneprocessen och ansvarar för att företräda
och bevaka statens intressen under samråd, granskning samt efter antagandet av
detaljplanen. Myndigheten bidrar med underlag och synpunkter i planeringsunderlaget.
Under vissa förutsättningar har länsstyrelsen möjlighet att upphäva ett antagandebeslut av
detaljplan.34

Länsstyrelsens ansvar regleras i såväl plan- och bygglagen som miljöbalken. Myndigheten
ska verka för att riksintressen tillgodoses, miljökvalitetsnormer följs och strandskydd inte
upphävs i strid mot gällande bestämmelser. De bevakar frågor som rör hälsa och säkerhet
samt att användning av mark- och vattenområden som berör två eller flera kommuner
samordnas på ett lämpligt sätt.35

35 Adolfsson och Boberg, Detaljplanehandboken - Handbok för detaljplanering enligt plan- och bygglagen,
s.81.

34 Boverket, PBL kunskapsbanken - länsstyrelsens roll, 2022.
33 Boverket, PBL kunskapsbanken - roller och ansvar, 2019.

32 Adolfsson, Kristina. och Boberg, Sven. Detaljplanehandboken - Handbok för detaljplanering enligt plan-
och bygglagen, s.25.
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3.4 Val av förfarande
Detaljplaneprocessen ska oavsett förfarande inledas med ett planbesked och/eller ett
start-PM. I planprocessen är vissa moment obligatoriska medan andra är beroende av
vilket förfarande som väljs. Det finns tre förfaranden i detaljplaneprocessen;
standardförfarande, utökat förfarande samt samordnat förfarande. Under vissa
förutsättningar är det möjligt att tillämpa ett begränsat standardförfarande där samråd är
de enda kommunikationssteget innan planförslaget går till antagandeskede. Detaljplaner
som bedöms innebära betydande miljöpåverkan ska genomföras med utökat förfarande
och innehålla en miljöbedömningsprocess.36

Standardförfarande
Vid ett standardförfarande utgörs planprocessen av samråd, underrättelse,
granskningsutlåtande, antagande och laga kraft. Standardförfarande tillämpas om
planförslaget är förenligt med översiktsplanen eller inte kan antas medföra betydande
miljöpåverkan eller inte är av betydande intresse för allmänheten eller i övrigt av stor
betydelse.37

Utökat förfarande
I 5 kap. 7 § PBL finns bestämmelser om när ett utökat förfarande ska tillämpas. Utökat
förfarande ska tillämpas i de fall där detaljplanens genomförande går emot någon av
punkterna för standardförfarande. Ett utökat förfarande innehåller eventuellt ett program
med programsamråd, kungörelse, samråd, samrådsredogörelse, underrättelse, granskning,
granskningsutlåtande, antagande och laga kraft.38

Samordnat förfarande
Enligt 5 kap. 7 a § PBL kan ett samordnat förfarande tillämpas om planförslaget enbart
gäller en verksamhet som tillståndsprövas enligt miljöbalken, eller prövas i framtagande
av en vägplan eller järnvägsplan. Planförslaget ska dessutom vara förenligt med
översiktsplanen och länsstyrelsens granskningsyttranden. Detta ger möjlighet att
samordna processerna så att planförslaget kan förenklas genom att samordna samråd,
upprättande av miljökonsekvensbeskrivning, granskning med mera.39’

3.5 Planbesked
Bestämmelser om planbesked återfinns i 5 kap. 2-5 §§ PBL. Syftet är att bidra till en
snabb handläggning där enskilda parter får insyn i planprocessen och ett tydligt besked
om kommunen avser att inleda planläggningsarbete för ett visst ändamål inom ett bestämt
område eller inte. Fastighetsägare, företag, myndighet eller organisation med flera har rätt
att mot avgift begära ett planbesked av kommunen om de planerar att vidta en åtgärd som

39 Ibid., s. 43-44.
38 Ibid., s. 40-41.
37 Ibid., s. 40.

36 Adolfsson, Kristina. och Boberg, Sven. Detaljplanehandboken - Handbok för detaljplanering enligt plan-
och bygglagen, s.39-40.
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kräver antagande, ändring eller upphävning av detaljplan. Enligt 13 kap. 2 § får inte ett
planbesked överklagas. Begäran om planbesked ska vara skriftligt och motiverat.40

Planeringsbesked infördes i plan- och bygglagen den 1 juli 2017 till syfte att göra
planprocessen mer effektiv. Planeringsbesked innebär att länsstyrelsen gör en bedömning
ifall detaljplanen omfattar något skäl för överprövning inom ramen för statlig tillsyn.41 Ett
planeringsbesked sker lämpligen tidigt i planprocessen. Länsstyrelsens besked är
bindande och genom beskedet får kommunen reda på om det är möjligt att exempelvis
bygga inom ett område som omfattas av riksintresse, buller, strandskydd, kulturmiljö eller
i närheten av riskfyllda verksamheter.42

Planprogram möjliggör en tidig dialog mellan kommunen och andra som kan beröras
av planen. Huvudsyftet är att beslutsunderlaget ska göras tillgänglig för fler för att få in
erfarenheter och synpunkter. Sakägare får mer insyn och möjlighet att påverka
planförslaget. Ett program kan leda till att strategiska frågor löses tidigt vilket medför att
planprocessen blir effektivare.43

3.6 Samråd
Samråd är en obligatorisk del av detaljplanearbetet och ska ske vid upprättande av nya
detaljplaner eller vid ändring och upphävande av äldre detaljplaner. Kommunen ska
redovisa planförslaget, skälen till förslaget, de planeringsunderlag som har betydelse samt
hur kommunen avser att handlägga förslaget.44 Omfattningen på samrådet kan anpassas
beroende på hur komplicerad planeringsuppgiften är i det enskilda ärendet. Det är viktigt
att hålla samråd vid tillfälle där så många som möjligt kan delta.45 Samrådet syftar till att
samla information och kunskap i tidigt skede genom att låta myndigheter och andra
intressenter få möjlighet att lämna synpunkter som kommunen sedan ska hantera.46

Vid utökat förfarande ska samrådstiden vara minst tre veckor och om genomförandet
av detaljplanen kan antas medföra en betydande miljöpåverkan ska samrådet även
uppfylla bestämmelser i miljöbalken.47 Enligt 5 kap. 11 a § plan- och bygglagen är
kungörelse aktuellt när planförslaget hanteras med utökat förfarande, samordnas med
miljöbalken, väglagen eller vid byggande av järnväg. Kungörelsen innebär meddelande
till allmänheten vilken ska anslås på kommunens anslagstavla och tryckas i lokala
dagstidningar. Den ska innehålla information om var planförslaget finns tillgängligt och
hur lång samrådstiden är.48

48 5 kap. 11 d § PBL.

47 Adolfsson och Boberg, Detaljplanehandboken - Handbok för detaljplanering enligt plan- och bygglagen,
s. 51.

46 Boverket, PBL kunskapsbanken - samrådshandlingar, 2021.
45 Boverket, PBL kunskapsbanken - samråd om detaljplan vid ett standardförfarande, 2021.
44 Ibid., s. 51.
43 Ibid., s. 50.

42 Adolfsson och Boberg, Detaljplanehandboken - Handbok för detaljplanering enligt plan- och bygglagen,
s. 45.

41 11 kap. 10 § PBL.
40 Ibid., s.45.
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Miljökonsekvensbeskrivning ska upprättas när en detaljplan kan antas medföra
betydande miljöpåverkan. Efter avslutat samråd ska en ansökan och
miljökonsekvensbeskrivning tas fram och lämnas in till miljöprövningsdelegationen.
Syftet med miljökonsekvensbeskrivningen är att främja en hållbar utveckling genom att
redovisa kommunens bedömning av vilken påverkan som planens genomförande kan få
på miljön. Vad miljökonsekvensbeskrivningen minst ska innehålla redovisas i
miljöbalkens 6 och 22 kapitel och innehållet samt omfattningen ska anpassas utifrån
rimlighet med hänsyn till planens innehåll och detaljeringsnivå.49

3.7 Granskning
När kommunen har bearbetat informationen och synpunkterna efter samråd ska
detaljplaneförslaget tillgängliggöras för granskning inför beslut om antagande av
detaljplanen. Under granskningstiden ges myndigheter och intressenter möjlighet att
lämna synpunkter på planförslaget. Granskningstiden ska vara två veckor vid
standardförfarande men kan kortas ner om alla berörda är överens.50

Vid utökat förfarande ska granskningstiden vara minst tre veckor och om planen
innebär betydande miljöpåverkan ska granskningstiden vara minst 30 dagar. Syftet med
granskningen är att visa det bearbetade resultatet av detaljplanen med de synpunkter från
samrådet som tillgodosetts och de som avslås. Intressenter ges en sista möjlighet att lämna
synpunkter. Efter granskningstiden presenterar kommunen ett granskningsutlåtande som
ska innehålla en redovisning av kommunens förslag samt sammanställning och
besvarande av de skriftliga synpunkter som inkommit.51

3.8 Antagande
Kommunfullmäktige ska som huvudregel besluta om att anta en detaljplan, men
fullmäktige får delegera beslutet till kommunstyrelsen eller byggnadsnämnden om planen
inte är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt.52 Kommunen beslutar om
vilka gränser som delegationen bör gälla. Planer med utökat förfarande bör enligt
boverkets föreskrifter i princip alltid antas av kommunfullmäktige. Boverket
rekommenderar att planer som kan medföra en offentlig debatt antas av
kommunfullmäktige. Exempel är planer där genomförandet medför stor påverkan på
omgivningen eller när planen medför betydande ekonomiska åtaganden för kommunen.
Det beskrivs att planer med utökat förfarande i undantagsfall kan delegeras om
detaljplanen har ett detaljplaneprogram antaget av kommunfullmäktige eller ifall planens
allmänna inriktning har ett tydligt stöd.53 Planen får antas om marken anses lämplig för de
användningar som detaljplanen reglerar. Det finns ingen rättspraxis eller lag som säger
hur lång tiden mellan granskning och antagande ska vara. Efter antagande av detaljplanen

53 Boverket, PBL kunskapsbanken - beslut om att anta en detaljplan, 2021.
52 5 kap. 27 § PBL.

51 Adolfsson och Boberg, Detaljplanehandboken - Handbok för detaljplanering enligt plan- och bygglagen,
s. 56-57.

50 Boverket, PBL kunskapsbanken - granskning vid ett utökat förfarande, 2021.
49 Boverket, PBL kunskapsbanken - om miljökonsekvensbeskrivningen, 2022.
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ska kommunen underrätta länsstyrelsen, lantmäterimyndigheten, berörda kommuner och
regionplaneorgan. Även övriga sakägare som lämnat skriftliga synpunkter vilka inte blivit
tillgodosedda ska underrättas.54

Överklagande
I plan- och bygglagens 13 kapitel finns bestämmelser om i vilka former överklagandet ska
ske och vilken instansordning som gäller för olika typer av ärenden. Beslut om att anta
detaljplan ska överklagas till mark- och miljödomstolen som första instans. Den som
överklagar måste vara berörd av planen och inkommit med synpunkter som inte
tillgodosetts senast under granskningstiden. Tiden för överklagande är tre veckor från att
kommunens antagandebeslut anslogs på kommunens anslagstavla.55

3.9 Laga kraft
Ett beslut om att anta, ändra eller upphäva en detaljplan vinner laga kraft när
överklagandetiden löpt ut och ingen har överklagat eller överprövat planbeslutet.
Detaljplaner får genomföras efter att antagandebeslutet vunnit laga kraft.56

3.10 Miljötillstånd
Verksamhetsutövaren för miljöfarliga verksamheter ska ansöka om tillstånd för
verksamheten hos länsstyrelsen. Ärendet börjar med att verksamhetsutövaren tar fram ett
samrådsunderlag. Samrådsunderlaget ska innehålla information om den planerade
verksamhetens omfattning, utformning och lokalisering samt de betydande miljöeffekter
som verksamheten ger upphov till. Syftet med samrådet är att verksamhetsutövaren ska få
kunskap om innehåll som har betydelse för tillståndsprövningen.57

Verksamhetsutövaren ska efter avslutat samråd göra en ansökan, ta fram och lämna in en
miljökonsekvensbeskrivning. När handlingarna är kompletta kungör
miljöprövningsdelegationen dessa för att berörda ska ha möjlighet att yttra sig.
Verksamhetsutövaren har sedan möjlighet att bemöta de inkomna yttrandena. Berörda av
beslutet har rätt att överklaga till mark- och miljödomstolen. Länsstyrelsen bereder
ärendet och miljöprövningsdelegationen vilken är en självständig del av länsstyrelsen som
fattar beslut. Miljötillstånd ska fås innan start och drift av en verksamhet som kan påverka
miljön.58

58 Ibid,.
57 Länsstyrelsen Västra Götaland, Prövning av miljöfarlig verksamhet.
56 5 kap. 40 § PBL.
55 Boverket, PBL kunskapsbanken - överklagan av detaljplan och områdesbestämmelser, 2019.

54 Adolfsson och Boberg, Detaljplanehandboken - Handbok för detaljplanering enligt plan- och bygglagen,
s. 60-62.
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4 UTMANINGAR/ÖNSKADE EFFEKTER
RISKER/KONSEKVENSER

I följande kapitel redovisas bakgrundsfaktorer till den snabba detaljplaneprocessen.
Respektive kommuns utmaningar/önskade effekter och risker/konsekvenser i samband med
etableringen av batterifabriken har undersökts. Syftet med avsnittet är att bringa
förståelse till varför detaljplaneprocessen varit påskyndad genom att undersöka vad
etableringen önskar bidra med för kommunerna. Vilka utmaningar som kommunen står
inför med anledning till etableringen redovisas även. Informationen i avsnittet är främst
baserat på artiklar och intervjuer. För att undersöka bakgrundsfaktorer till den snabba
detaljplaneprocessen var det angeläget att utreda effekterna av etableringen i respektive
kommun. Effekterna av 3 000 nya arbetstillfällen beräknas leda till cirka 12 000 nya
invånare i kommunerna. Etableringen sätter ringar på vattnet och de beskrivs finnas
likheter och skillnader i hur stor etableringens påverkan beräknas bli för kommunerna.59

4.1 Skellefteås utmaningar i samband med
detaljplaneläggningen
Skellefteå beskriver att de står inför en enorm samhällsomvandling som leder till att
kommunen investerar mycket pengar. Kompetens, resurser, gestaltning och att bygga de
marknaden efterfrågar är utmaningar med att exploatera under kort tid.

Industrietableringen bidrar till följdeffekter för kommunen och regionen som sätter ringar
på vattnet, och direkta effekter leder till indirekta effekter. Batterifabriken kommer att
generera 3 000 arbetstillfällen och förväntas bli en av kommunens största arbetsgivare.
Skellefteås utveckling har varit stagnerande under en längre tid men nu förväntar
kommunen 6 000 till 10 000 nya arbetstillfällen och 15 000 till 20 000 invånare på sikt
berättar biträdande näringslivschef och etableringsansvarig på Skellefteå kommun.60

I tidningsartikeln “Northvolteffekten - en positiv laddning för hela Skellefteå” säger
kommundirektören i Skellefteå att batterifabriken kommer leda till att hela samhället
påverkas och att förändringen kommer att behöva ske skyndsamt. För att bemöta kraven
som batterifabriken ställer på infrastrukturen har kommunen bland annat påskyndat
genomförandet av projektet Norrbotniabanan vilket är den enskilt största
infrastruktursatsningen i norra Sverige på över 100 år. På grund av de förväntade
godsvolymer som kommer in och skickas via containertrafik läggs investeringar även på
utbyggnad av Skellefteås hamn. Batterifabriken har påskyndat utbyggnadsprocessen med
sex år och planen är att hamnen ska stå klar år 2024. Skellefteå är den kommun som just
nu investerar mest per capita i Sverige och därför ställs höga krav på kommunens
prioriteringar. Etableringen av batterifabriken kommer att påverka hela norra Sverige och
kommundirektören ser detta som en möjlighet att hitta en modell för samhällsomvandling

60 Mellanbygden, Fabriken förändrar regionen, 2021.
59 Torslanda-Öckerötidningen, Batterifabrik får dispens att flytta fridlysta djur, 2022.
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på alla nivåer.61 Kommunals ordförande i Västerbotten uttrycker i en intervju för Sveriges
Radio att etableringen leder till utmaningar med att hitta kompetens samt arbetskraft och
uttrycker en oro för att anställda inom bland annat äldreomsorgen och förskola byter
bransch.62

Under de senaste 20 åren har befolkningsantalet minskat i kommunen men på grund av
Northvolt och kringliggande etableringar förväntas den negativa utvecklingstrenden att
vända. Kommunarkitekt/avdelningschef i Skellefteå berättar att kommunen förvånades
över att Northvolt ville ha hela det utpekade området, det vill säga 200 hektar för
etableringen. Detta har bidragit till att kommunen fått göra ytterligare planer för
industrimark i anslutning till detaljplaneområdet för att möjliggöra etablering av
underleverantörer.63

Under år 2021 byggdes 200 bostäder i Skellefteå. Den snabba befolkningsökningen och
den kommande efterfrågan på bostäder är en utmaning som kräver att takten på
bostadsbyggandet ökar och att det byggs mellan 800 till 1 200 bostäder årligen fram till år
2030. I kommunens fördjupade översiktsplan för Skelleftedalen prioriteras att tillgodose
efterfrågan på hyresrätter i flerfamiljshus för att därefter öka andelen småhus. Det
långsiktiga målet är att bygga bostadsområden med varierande upplåtelseformer såsom
hyresrätter, bostadsrätter och egnahem boenden.64 Kommunarkitekt/avdelningschef på
Skellefteå kommenterar bostadsbristen och för att täcka bostadsbehovet för de som
arbetar med att bygga fabriken har kommunen 1 000 tillfälliga bostäder, vilket beskrivs
vara ohållbart.65

Inom de tio kommande åren förväntar kommunen mellan 20 000 och 30 000 nya
invånare. En del av den stora utmaningen beskrivs vara att bemöta samhället på ett
samordnat sätt. Utvecklingen går att jämföra med när Saab i Trollhättan lades ned år 2010
men nu sker det omvända i Skellefteå och den stora skillnaden i detta fallet är att det
saknas manualer för hur kommunen ska gå tillväga berättar
kommunarkitekt/avdelningschef i Skellefteå.66

För att bemöta efterfrågan och de politiska målet arbetar kommunen med cirka 30
detaljplaner som tillsammans kommer möjliggöra mer än 20 000 nya bostäder.67 Under de
senaste åren har ett aktivt arbete pågått för att effektivisera plan- och bygglovsprocesserna
samt att göra markanvisningarna mer tillämpliga för marknaden på olika sätt.68

68 Norran, Minst 5000 nya bostäder, 2020.
67 Norran, Kärvt med bostäder närmaste åren sedan lossnar det, 2022.
66 Ibid,.
65 Kommunarkitekt/avdelningschef Skellefteå kommun, digital intervju Microsoft Teams, 2022-05-11.
64 Skellefteå kommun, Fördjupad översiktsplan Skelleftedalen, 2020, s.28
63 Vision, Northvolt batterifabrik väcker nytt hopp i Skellefteå, 2021.
62 Sveriges radio, Tidslinje: Vägen mot en batterifabrik i Skellefteå, 2020.
61 Skellefteå, Northvolteffekten - en positiv laddning för hela Skellefteå, 2021.
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Den ökade byggtakten leder till stora utmaningar för byggföretagen som kräver
kompetens och resurser för att hantera samhällsomvandlingen. Bransch- och
föreningsansvarig på Byggföretagen Norrbotten uttrycker i tidningen Norran att det krävs
ett positivt undantagstillstånd för att klara omvandlingen.69 Därutöver hävdar
Byggföretagen att kommunerna i norr bör ges möjlighet att själva ta belut om till exempel
strandskydd samt utveckling av stadskärnor då den nationella lagstiftningen utgör ett
hinder för utvecklingen av orter och regioner i Norr- och västerbotten.70

“Undantagstillstånd tyckte jag lät konstigt.” - Kommunarkitekt/avdelningschef,
Skellefteå kommun

Kommunarkitekt/avdelningschef i Skellefteå menar att en bidragande faktor till
bostadsunderskottet är att kommunen haft färdiga detaljplaner med fint läge men att ingen
byggt på grund av låg betalningsvilja.71

För att lösa bostadsfrågan, ge fler möjlighet att finansiera bostadsköp och öka
befolkningstillväxten måste bostadspriserna sänkas. Byggföretagen menar att de som
drabbas hårdast av de stigande bostadspriserna är boende i orter där bostadspriserna
tidigare varit låga men som höjts i takt med ökad efterfrågan och att det därför krävs en
mångfald av upplåtelseformer.72

Kommunarkitekt/avdelningschef i Skellefteå menar att risken med den påskyndade
samhällsomvandlingen är att gestaltningen blir lidande vilket påverkar den sociala
hållbarheten och på sikt även den ekonomiska aspekten. Därför är det viktigt att
upprätthålla en bra kvalité även för de orter som ligger utanför stadskärnan. Frågan om att
fler ska arbeta med gestaltningsfrågor vid bygglov har därmed diskuterats. Utmaningar
med att växa på rätt sätt beskrivs utifrån frågeställningarna; vad kommunen ska tänka på
för att inte göra misstag? Vart de inflyttade vill bo? Vad medborgarna söker?
För att få svar på dessa frågor ingår Skellefteå tillsammans med 5 andra kommuner i
projektet Vision i norr som initierats av Riksarkitekten Rådet för hållbara städer. Två
team med olika yrkesroller ska ge input i hur kommunen ska hantera tillväxten och
utmaningen med att växa fort. Flöden i staden är något som diskuteras för att få
människor att trivas och kommunen arbetar med mötesplatser  i stadskärnan.73

73 Kommunarkitekt/avdelningschef Skellefteå kommun, intervju, 2022-05-11.
72 Norran, 2000 miljarder ska investeras i Norr- och västerbotten, 2021.
71 Kommunarkitekt/avdelningschef Skellefteå kommun, intervju, 2022-05-11.
70 Ibid,.
69 Norran, 2000 miljarder ska investeras i Norr- och västerbotten, 2021.
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“3 000 arbetsplatser i Skellefteå är mer än vad det är i Göteborg.”- Planavdelningschef,
Göteborg stad

Planavdelningschefen i Göteborg tror att Skellefteå kommer att få utmaningar med att
rekrytera personal som vill flytta från större städer och tror att ett av skälen till att
Göteborg valdes på grund av att de förmodligen är enklare att locka kompetens till
staden.74

I de båda kommunerna leder etableringen och arbetstillfällena som tillkommer till att
befolkningsantalet ökar, vilket leder till ökade skatteintäkter för kommunen samt olika
nivåer av samhällsomvandling. Skellefteå står inför flera miljonsatsningar och behöver
bygga ut deras hamn, järnväg och annan infrastruktur på grund av etableringen.
Bostadsbyggandet i Skellefteå har under flera år varit stagnerande och
bostadsbeståndet behöver nu öka i snabb takt i och med kommunens förhoppning om
att öka invånarantalet. Kommunens nya befolkningsmål är 100 000 invånare till år
2030.

4.2 Göteborgs utmaningar i samband med
detaljplaneläggningen
Göteborgs första utmaning beskrivs vara att påbörja arbetet innan Volvo Cars och
Northvolts beslut om lokalisering. Utmaningarna till följd av etableringen beskrivs inte
vara lika många i Göteborg men en utmaning har varit de skyddade arter som påträffades
i planområdet under planarbetet. En annan utmaning som beskrivs är elförsörjningen.

“Vad är det vi planerar för? Ja, kanske är det en batterifabrik eller också är det något
annat.” - Projektledare, Göteborg stad

Projektledaren för detaljplanen berättar att den första utmaningen var att påbörja ett
intensivt detaljplanearbete utan att veta om Volvo Cars och Northvolt skulle välja
Göteborg för etablering av batterifabriken. Planarbetet påbörjades 16 september 2021 och
beslutet om etableringen offentliggjordes 4 februari 2022. Innan valet av lokalisering hade
kommunen inte haft kontakt med Northvolt eller Volvo Cars utan endast Volvo fastigheter
i detaljplaneprocessen.75

“Det är inte som i Skellefteå om man säger så.” - Planavdelningschef, Göteborg stad

Exempel på utmaningar som planavdelningschefen uttrycker är att leverera el och
kylvatten till fabrikens start. Den intervjuade berättar att kommunens bostadsproduktion
är hög och att de färdigställs cirka 6 000 bostäder varje år. Folkökningen i Göteborg stad
har tidigare varit cirka 8 000 personer per år men under pandemin har ökningen sjunkit till
cirka hälften samtidigt som bostadsproduktionen har upprätthållits. Respondenten tror

75 Projektledare Göteborg kommun, fysisk intervju, 2022-05-02
74 Planavdelningschef Göteborg kommun, digital intervju Microsoft Teams, 2022-04-28.
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därför inte att bostadsförsörjningen till Northvolts anställda är en utmaning. Dock nämns
tillfälliga bostäder till byggarbetarna av fabriken som en utmaning.76

Detta svar överensstämmer med nedanstående citat från tidigare läsning i artikel från
fastighetsnytt:

“När Northvolt nu beslutat att bygga sin nästa anläggning i Göteborg ser
förutsättningarna möjligen annorlunda ut när det kommer till bostäder och
infrastruktur.”77

“Men kompetensfrågan lär även där vara en utmaning både under byggprocessen och
när fabriken står färdig. ” - Bransch- och föreningsansvarig på Byggföretagen i
Västerbotten78

Northvolts VD uttrycker i intervjuer med Sveriges Radio att flera utmaningar återstår för
satsningen och presenterar materialfrågan79, kompetensförsörjning samt elförsörjningen
som exempel. Han beskriver elförsörjningen som två delar: dels att det ska finnas
tillräckligt med elproduktion och dels att elnätets kapacitet ska vara god. VD:n uttrycker
att situationen i dagsläget inte känns hundra procent trygg.80

Fabriken beräknas dra omkring 200 megawatt vilket motsvarar en tiondel av elen som
regionen förbrukar idag. Ansvarig för nätplanering på Svenska kraftnät konstaterar även
att fabriken förbrukar samma mängd el som en stad i Uppsalas storlek. Ett växande
problem i det svenska elnätet är kapacitetsbrist men ansvarig för nätplanering på Svenska
kraftnät berättar att elnäten har god kapacitet samt att de pågår planer och projekt för
kapacitetsökningar. Ansvarig för nätplanering på Svenska kraftnät ser inga större problem
med att leverera elen till fabriken men är fundersam över hur elen ska räcka till framtida
satsningar och investeringar i liknande storlek inom västsverige.81

För att tillgodose behovet är havsbaserad vind en viktig faktor men det behövs även
alternativ för situationer då det inte blåser. Sverige har i dagsläget endast ett fåtal mindre
havsbaserade vindkraftverk. På grund av långa tillståndsprocesser tror ansvarig på Svensk
Vindenergi att en utmaning är att leverera havsbaserad vind till 2025 då batterifabriken
ska stå klar. I artikeln från Svenska Dagbladet befaras framtida effektbrist situationer
vilket innebär en kortvarig elbrist på grund av att efterfrågan på el är större än tillförseln
under en viss tidpunkt.82

Visionen är att batterifabriken ska försörjas med förnyelsebar energi och Northvolts VD
beskriver i Sveriges Radio att företaget kommer att engagera sig i kapacitets projekt för
vindkraft. Företaget hoppas på att det ska byggas havsbaserad vindkraft på västkusten.

82 SvD, Nya batterifabriken kan driva upp svenskt elpris.
81 Sveriges radio, Därför hamnar batterifabriken i Göteborg, 2022.
80 Sveriges radio, Elförsörjningen - en utmaning för batterifabriken, 2022.
79 Sveriges radio, Därför hamnar batterifabriken i Göteborg, 2022.
78 Ibid,.
77 Fastighetsnytt, Nybyggaranda och kontroverser i Northvolts Skellefteå, 2022.
76 Planavdelningschef Göteborg kommun, intervju, 2022-04-28.
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Northvolts VD upplever en stark drivkraft och ambition från staten, energibolag och andra
att fortsätta bygga ut den svenska förnyelsebara elproduktionen.83

“Skyddade djurarter hotar Volvo och Northvolt batterifabrik.”84

“Grodor kan stoppa Northvolt och Volvo.”85

“Ödlor och snokar kan stoppa batterifabrik.”86

Ovanstående citat är några av många rubriker vilka beskriver problematiken som
uppdagades i detaljplanearbetet. Artskyddsförordningen är en del av miljöbalken sedan
2008, och det krävs beviljad dispens från länsstyrelsen för att ge tillåtelse att utföra
åtgärder som är förbjudna. Artskyddsförordningen hos länsstyrelsen har som uppgift att
bevara vilda djur och växter vid förändring av markanvändning för att säkra den
biologiska mångfalden. Enligt artskyddsförordningen är alla fåglar, grod- och kräldjur
samt ytterligare 300 djur- och växtarter fridlysta. Vilket innebär att arterna inte får skadas
samt att deras fortplantningsområden och viloplatser inte får förstöras. När länsstyrelsen
ska avgöra nekad eller beviljad dispens ska de enligt EU-direktiven avgöras utifrån om en
art har “gynnsam bevarandestatus” eller inte.87

Lokaliseringen av Volvo Cars och Northvolts batterifabrik planerar byggas på ett område
där det förekommer fridlysta grod- och kräldjur. Verksamhetsutövaren ansökte om dispens
från artskyddsförordningen den 4 februari 2022.88 I området förekommer bland annat en
världsunik Hasselsnok. Efter revideringar meddelade länsstyrelsen den 15 mars 2022
dispens för Volvo Cars och Northvolt att samla in och flytta de skyddade djuren.
Enhetschef för naturvärden på länsstyrelsen meddelar att de valt att bevilja dispens efter
att ha vägt samhällsintresset av investeringen mot skyddet av arter samt gjort en noggrann
lokaliseringsutredning och beslutat att lokaliseringen är den mest lämpliga. Länsstyrelsen
skriver i ett pressmeddelande att dispensen gäller omedelbart även om beslutet
överklagas. Vissa villkor i beslutet som bland annat insamlingsmetod, nya lämpliga
platser och uppföljning av flytten är försenade.89 I pressmeddelandet förtydligar
länsstyrelsen att de inte tar ställning i frågan om tillstånd för batterifabriken eller i frågan
om detaljplan för området utan att de hanteras särskilt.90

Beslutet har väckt diskussioner och uttalanden från bland annat experter och biologer. I
Sveriges Radio uttrycker Naturvårdsintendent vid Göteborgs Naturhistoriska museum
risken med att flytta Hasselsnokarna från deras naturliga habitat då arten riskerar att inte
kunna fortleva på den nya platsen.91

91 Sveriges radio, Expertens ormvarning: Snart står vi med ett Hisingen utan några hasselsnokar, 2022.
90 Länsstyrelsen Västra Götaland, Fridlysta djur får flyttas från batterifabriken i Torslanda, 2022.
89 Torslanda-Öckerötidningen, Batterifabrik får dispens att flytta fridlysta djur, 2022.
88 Göteborg kommun, Samrådsredogörelse 2022-03-29, s. 22-25.
87 Skogssällskapet, Vad innebär artskyddsförordningen?, 2017.
86 SvD, Ödlor och snokar kan stoppa batterifabrik, 2022.
85 Dagens PS, Grodor kan stoppa Northvolt och Volvo, 2022.
84 Göteborgs posten, Skyddade djurarter hotar Volvo och Northvolts batterifabrik, 2022.
83 Sveriges radio, Elförsörjningen - en utmaning för batterifabriken, 2022.

21



Northvolts etablering leder till påskyndade detaljplaneprocesser
- Hur har processen sett ut och vilka konsekvenser/risker medföljer?

____________________________________________________________

I Göteborg uttrycks att effekterna på staden inte går att jämföra med Skellefteå och att
även ifall kapaciteten inte skiljer fabrikerna åt så blir spin off effekterna för
kommunerna annorlunda. Byggtakten i Göteborg kommer inte behöva öka då
kommunen i genomsnitt bygger cirka 6 000 nya bostäder per år. Northvolts nya
arbetstillfällen i kommunen leder till krav på samhället på så sätt att kommunen
behöver planera för samhällsservice för de nya invånarna. Den totala bilden av
Göteborg kommer förmodligen inte att ändras men marknadsföringsvärdet är en effekt
som kommunen tror medföljer.

4.3 Northvolts effekt på Skellefteå och regionen
Etableringen av batterifabriken beskrivs leda till att Skellefteås befolkningsmål revideras
vilket är en önskad effekt på grund av den stagnerade befolkningsökningen. Detta leder
till att kommunen kan bygga nytt vilket bidrar till fler arbetstillfällen. Northvolts önskade
effekter på kommunen är många vilket även leder till olika utmaningar.

Efter beslutet att Northvolt valt Skellefteå kom spekulationer om vad etableringen kunde
betyda för kommunen. Skellefteås befolkningsmål har länge varit 80 000 invånare år 2030
men i och med batterifabriken har målet reviderats till 90 000 invånare år 2030 och 100
000 invånare år 2040.92 Planarkitekt för den aktuella detaljplanen i Skellefteå beskriver
projektet och de 200 hektar stora området som en “stor borg”. Planen beskrivs inte vara
den mest komplicerade utan den talande anser de enorma proportionerna vara mest
komplext.93

“Ett helt nytt Skellefteå växer fram i spåren av Northvolt.”94

Northvolt förväntas bringa 3 000 anställda vilket leder till nya invånare i kommunen.
Detta ställer krav på samhället och innebär att Skellefteå behöver bygga nya bostäder,
skolor, förskolor samt annan samhällsservice såsom butiker och restauranger för att
Northvolts anställda ska trivas och vilja leva i kommunen.95

“Skellefteborna kommer att vakna upp och säga: men vad som händer, hur kan det
byggas överallt?” - Kommunarkitekt/avdelningschef, Skellefteå kommun

En stor samhällsomvandling kommer att ske i kommunen och om 10 år tror
kommunarkitekt/avdelningschef i Skellefteå att invånarantalet är 90 000 och att
kommunen byggt ut Skelleftedalen och orter utanför stadskärnan såsom Bureå och Kåge.
Respondenten spekulerar även om att en gruva öppnats för att utvinna metaller samt
minska transporter och transportkostnader för batterifabriken. Kommunarkitekt
/avdelningschef nämner även att järnvägen Norrbotniabanan och hamnen kanske är
färdigbyggda och ser att en utbyggd järnväg varit möjlig sedan 2006 då utredningarna

95 Ibid,.
94 Fastighetsnytt, Mångmiljardsatsningen förändrar Skellefteå, 2019.
93 Sveriges radio, Tidslinje: Vägen mot en batterifabrik i Skellefteå, 2020.
92 Vision, Northvolt batterifabrik väcker nytt hopp i Skellefteå, 2021
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skedde. Den intervjuade menar att en utbyggd järnväg hade underlättat
samhällsomvandlingen och bidragit till en bättre situation för kommunen då allt inte
behövts byggas samtidigt.96

“Idag har vi fullt ös.” - Kommunarkitekt/avdelningschef, Skellefteå kommun

Kommunarkitekt/avdelningschef på Skellefteå uttrycker att kommunen har mycket att
göra och att trycket på alla verksamheter är hårt. Kommunen ska ta fram 24
översiktsplaner under de närmsta åren och har därmed rekryterat 3 projektanställningar.
Under en vecka på våren 2021 kom 70 byggärenden till kommunen vilket är en siffra som
respondenten beskriver till och med är hög för en storstad som Stockholm.97

Sveriges Radio Ekot rapporterar att intresse för att investera, etablera och bygga bostäder i
Skellefteå har ökat från ett fåtal intressenter till 70 bolag sedan vetskapen om etableringen
av batterifabriken i Skellefteå.98

Koordinator på Västerbottens Handelskammare tror att etableringen kommer att innebära
ett uppsving för hela regionen och att kunskapen om regionen har ökat. Fabriken kommer
även att gynna näringslivet och koordinatorn ser ett stort intresse av nyetablering från
andra företag.99

Batterifabriken har en tydlig effekt i Västerbotten och leder bland annat till nya
arbetstillfällen och affärsmöjligheter. Batterifabriken har bidragit till andra gröna
industrisatsning i norra Sverige såsom H2 Greensteel i Boden och Hybrit i Gällivare, vilka
hoppas kunna bidra till en minskad klimatpåverkan globalt sett och en hållbar tillväxt i
regionen.100

4.4 Northvolts effekt på Göteborg och regionen
Effekten av etableringen beskrivs inte leda till lika stora effekter som i Skellefteå. Göteborg
kommer inte att behöva öka deras byggtakt. Etableringen av batterifabriken beskrivs leda till att
underleverantörer etableras samt att kommunens marknadsföringsvärde ökar.

“Det är inte som Skellefteå på det viset.” - Planavdelningschef, Göteborg stad

På frågan hur batterifabriken kommer att bidra till regionen och staden svarar
planavdelningschefen i Göteborg att det politiskt korrekta svaret är: att det är fantastiskt
och kommer att stärka kommunen som en elbilsstad. Den intervjuade håller med om vissa
delar i svaret och säger att fabriken kommer att stärka Göteborg som en knutpunkt för
elbilar och agera förebild vid kommande konvertering mellan fossila bränslen och el.

100 Sveriges Radio, Flera tusen nya jobb i norra Sverige, 2021.
99 Skellefteå, Northvolteffekten - en positiv laddning för hela Skellefteå, 2021.
98 Norran, Boom i Skellefteå - många vill bygga, 2021.
97 Ibid,.
96 Kommunarkitekt/avdelningschef Skellefteå kommun, intervju, 2022-05-11.
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Respondenten tror dock inte att batterifabriken kommer att förändra den totala bilden av
Göteborg eller inflyttningen och stadsbyggandet avsevärt då byggtakten idag är 6 000
bostäder per år. 3 000 nyanställningar med familjer beskrivs dock självklart komma att
påverka och ställa krav på samhället att ordna förskolor, skolor, mataffärer, biografer,
teatrar, restauranger och så vidare. Den intervjuade menar att den fysiska påverkan på
kommunen inte kommer vara så stor utan att den största bidragande faktorn kommer att
vara marknadsföringsvärdet och möjlighet för framtida verksamheter att etableras.101

Frågan om vilka dynamiska effekter batterifabriken tros leda till och hur staden och
regionen kommer att ha utvecklats inom 10-15 år ställdes. Projektledaren för detaljplanen
börjar med att säga att effekterna tros synas snabbare än om 10-15 år. Respondenten
nämner att batterifabriken inte bara kommer att bidra till att underleverantörer etableras i
staden utan även att fabriken kommer påverka synen på förnyelsebara energikällor såsom
vindkraft och solkraft.102

På frågan om varför kampen om batterifabriken har visat stort engagemang bland många
kommuner berättar projektledaren att det är på grund av att arbetsplatsen bidrar till 3 000
arbetstillfällen när fabriken är färdigbyggd och 2 500 arbetstillfällen under byggtiden.
Batterifabriken är även aktuell då visionen om att minska fossila bränslena och ställa om
till eldrivna fordon överensstämmer med Sveriges miljömål. Dessa faktorer menar den
intervjuade kommer bidra till många spin off effekter på andra verksamheter och
tillkommande arbetsplatser i Göteborgs stad och regionen.103

Planavdelningschefen berättar att kommunen kommer behöva investera i vatten, el och
gator vilket ingår i de exploateringskostnader som kommunen tar ut. Göteborg Energi
ansvarar för utbyggnad av elkraft som företag hanterar i sina priser och avtal.104

104 Planavdelningschef Göteborg kommun, intervju, 2022-04-28.
103 Ibid,.
102 Projektledare Göteborg kommun, intervju, 2022-05-02.
101 Planavdelningschef Göteborg kommun, intervju, 2022-04-28.
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5 JÄMFÖRELSE MELLAN KOMMUNERNAS
DETALJPLANEPROCESSER

I följande avsnitt redovisas och jämförs kommunernas detaljplaneprocesser utifrån
intervjuer, detaljplanehandlingar och underlag från kommunernas hemsidor.

5.1 Syfte och planförutsättningar
Under följande två rubriker redovisas syftet med detaljplanerna för respektive kommun
och dessa läses separat. Kommunernas planförutsättningar är däremot jämförda under
samma stycken.

Skellefteå
Detaljplan för del av Bergsbyns industriområde inom stadsdelen Bergsbyn.

Syftet med Skellefteås detaljplanen beskrivs vara att möjliggöra industri och tillhörande
lösningar, såsom exempelvis gator och järnväg. Planområdet är drygt 200 hektar varav
plankartan reglerar att max 75% av fastighetsarean får bebyggas vilket är cirka 500 000
kvadratmeter. Plankartan reglerar att högsta tillåtna byggnadshöjd är 40 meter.105

(Se bilaga 1 - Skellefteå plankarta)

105 Skellefteå kommun, Planbeskrivning - antagandehandling 2017-09-25, Detaljplan för del av Bergsbyns
industriområde inom stadsdelen Bergsbyn, Skellefteå kommun, Västerbottens län, s. 6.
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Göteborg
Detaljplan för verksamheter vid Pressvägen inom stadsdelen Sörred i Göteborg

Syftet med Göteborgs detaljplan beskrivs vara att möjliggöra utbyggnad av storskaliga
byggnader för industriändamål med kompletterande byggnader och tekniska anläggningar
samt tillhörande lösningar, såsom gator och järnväg. Byggnadernas utformning beskrivs
ska anpassas till befintlig bebyggelse i närområdet. Syftet med genomförandet av
detaljplanen är i förlängningen att skapa nya arbetsplatser för många människor.106

Göteborgs plankarta tillåter en högsta nockhöjd på 55 meter och en största byggnadsarea
på 60% av planområdets dryga 75 hektar. Planbeskrivningen reglerar att max 350 000
kvadratmeter får bebyggas.107

(Se bilaga 2 - Göteborg plankarta)

107 Göteborg kommun, Planbeskrivning - granskningshandling 2022-03-29, s. 23.

106 Göteborg kommun, Planbeskrivning - granskningshandling 2022-03-29, Detaljplan för verksamheter vid
Pressvägen inom stadsdelen Sörred i Göteborg, s.9.
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Planförutsättningar
Båda detaljplanerna är upprättade med utökat planförfarande enligt PBL (2010:900, SFS
2014:900). Kommunerna har därför tagit fram en miljöbedömning och
miljökonsekvensbeskrivning i samband med detaljplanen.

Aktuellt planområde i Skellefteå är utpekat som lämplig för industrimark i den fördjupade
översiktsplanen för Skelleftedalen.108 I Göteborgs översiktsplan är det aktuella
planområdet angivet verksamhetsområde som får innehålla störande verksamhet. Det
aktuella planområdet är utpekat som industriområde även i den översiktsplanen som
Göteborg håller på att arbeta fram.109

Planområdet i Skellefteå är drygt 200 hektar stort och utgörs av icke detaljplanelagd mark.
Planen är belägen i stadsdelen Bergsbyns industriområde, cirka 6 kilometer öster om
Skellefteå centrum. I Skellefteås detaljplan läses att industriverksamhet bör ligga avskilt
från bostäder. Marken utgörs idag av kuperad naturmark där skogsbeståndet till största del
består av gran med inslag av tall och löv. Mindre områden utgörs av berg i dagen.110

I Göteborg är planområdet cirka 75 hektar och del av området omfattas av tre gällande
detaljplaner där genomförandetiden för samtliga detaljplaner har löpt ut. Planen är
belägen på Hisingen, cirka 8 kilometer nordväst om Göteborg centrum och cirka 2,5
kilometer norr om Arendals hamn.111 Fram till 1960-talet utgjorde delar av planområdet
odlings- och beteslandskap som efter anläggandet av närliggande industrier har vuxit igen.
Området är idag nästintill obebyggt och består av kuperad skogsmark och omringas av en
järnväg. I området finns mindre vattensamlingar, grusade testbanor, överblivna massor
samt öppna hårdgjorda ytor för omlastning och snöhantering.112

Planområdet i Skellefteå ingår delvis i riksintresset för järnvägsbanan Norrbotniabanan,
vars korridor mot Skelleftehamn passerar i väst-östlig riktning. En samlad bedömning
visar att planen inte anses påverka riksintresset vilket stämmer överens med Trafikverket
som bekräftat att dragningen är inaktuell.113

I Skellefteås naturmiljöinventering är bedömningen att området saknar skyddsvärda
naturvärden. Bedömningen beskrivs vara gjord utifrån att inventeringsområdet är starkt
påverkat av skogsbruk där flera större områden nyligen är avverkade eller gallrade.114

Den naturvärdesinventering som tagits fram under detaljplanearbetet i Göteborg redovisar
39 objekt med naturvärden som omfattar cirka 33 hektar vilket utgör cirka 13 % av den
inventerade ytan. Inom planområdet har det observerats generella biotopskydd och andra
värdefulla strukturer samt ett tiotal skyddade- och rödlistade arter. Innan detaljplan antas

114 Ibid,. s. 4-7.
113 Skellefteå kommun, Planbeskrivning - antagandehandling 2017-09-25, s. 3.
112 Ibid,. s. 6.
111 Göteborg kommun, Planbeskrivning - granskningshandling 2022-03-29, s. 6.
110 Ibid,. s. 1-4.
109 Skellefteå kommun, Planbeskrivning - antagandehandling 2017-09-25, s. 10.
108 Skellefteå kommun, Fördjupad översiktsplan Skelleftedalen, 2020-02-28.
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beskrivs att grundligare inventering måste utföras för att bedöma artens aktuella status.
Exempel på inventeringar som ska genomföras är grod- och kräldjur, fågel- och
fladdermusfauna, vår- och försommaraspekten av kärlväxtfloran samt förekomst av
insekter omkring områdets dammar.115

I samband med Skellefteås detaljplan har en arkeologisk utredning tagits fram
och enligt den gjorda bedömningen finns inga lagskyddade fornlämningar inom
planområdet.116

Under 60-talet observerades fornlämningar i Göteborgs planområdet och i samband med
planläggningen har en arkeologisk utredning utförts. Utredningen bekräftar fyra
fornlämningar som uppfyller kulturmiljölagens bestämmelser vilket resulterar i att
ingrepp kräver tillstånd från länsstyrelsen.117

5.2 Påbörjat planarbete
Nedan redovisas kommunernas tidiga planarbete separat. Informationen utgör ett urval
av författarnas genomförda intervjuer samt kommunernas detaljplanehandlingar.

Skellefteå

Detaljplanearbetet påbörjades 14 juni 2017 och uppdraget att inleda arbetet kom den 16
juni på begäran av kommunledningskontoret och på delegation från kommunarkitekt/-
planchef. Planarbetet började med att kommunen gjorde markförhandlingar med privata
markägare inom planområdet.118

“Det var tydligt att man jobbade med någonting extra speciellt.” - Verksamhetschef,  Skellefteå
kommun

Verksamhetschefen som var planarkitekt under detaljplanearbetet förklarar att engagemanget för
de prioriterade ärendet var stort genom att berätta att kommunchefen i princip ringde varje dag
för att följa upp arbetet och begära rapporter från möten. Det var många inblandade i planen och
de fanns alltid resurser till förfogande. Vid tillfället för den aktuella detaljplanen var den
genomsnittliga handläggningstiden för en detaljplan 24 månader från uppdrag till antagande
berättar den intervjuade. Alla handläggare har i genomsnitt 10 detaljplaner var där de planer
som är mest påskyndade  prioriteras och när det uppstår en lucka i de planerna tar man tag i de
andra.119

119 Ibid,.
118 Verksamhetschef, Skellefteå kommun, intervju via telefon, 2022-05-18.
117 Ibid,. s. 4-7.
116 Ibid,. s.5.
115 Skellefteå kommun, Planbeskrivning - antagandehandling 2017-09-25, s. 16.
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“Det var någon kompetent inom varje område som var utvalda att utgöra något sorts
superteam.” - Verksamhetschef,  Skellefteå kommun

Båda respondenterna är överens om att avsätta personal är framgångsfaktorn för att
tidseffektivisera projekt. För aktuell detaljplan utsåg kommunledningen ett team med
tjänstemän från olika förvaltningar som arbetade med detaljplaneprocessen. Teamet fick fullt
mandat att besluta i en del frågor vilket gjorde att tidsluckor undveks. En annan positiv effekt av
teamarbete beskrivs vara att teamet vet vem som är kompetent och tillsatt inom de olika
områdena vilket leder till minskade tidsluckor då dessa personer är direkt anträffbara. För att
teamet ska fungera är samarbetet mellan de olika förvaltningarna viktigt och en förutsättning för
projektet beskrivs vara att det alltid fanns någon som ställde upp och tog tag i de olika delarna
av processen.120

“Vissa veckor var jag knappt ledig faktiskt.” - Verksamhetschef, Skellefteå kommun

Den intervjuade beskriver att arbetet var intensivt från början till slut och under perioden när
plankartan togs fram arbetade verksamhetschefen tillsammans med en konsult. Respondenten
uttrycker att de i princip arbetade med projektet dygnet runt i några månader och att de mailade
varandra frågor varierande timmar om dygnet.121 Illustrationen nedanför visar Skellefteås
tidslinje  och viktiga datum under processen.

Figur 2, illustrerar tidslinje över Skellefteås detaljplaneprocess från påbörjat arbete 2017-06-14 till
miljötillstånd 2019-08-06.

121 Ibid,.
120 Kommunarkitekt/avdelningschef Skellefteå kommun, intervju, 2022-05-11.
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Göteborg

Projektledaren för detaljplanen påbörjade sin del av arbetet den 16 september 2021. Den
19 oktober 2021 kom uppdrag från direktören att de utvalda teamet kunde inleda
detaljplaneprojektet. Direktören med flera hade kontakt med Business Region Göteborg
som i sin tur hade kontakt med Northvolt och Volvo CC.122

“Det var bara att lägga saker åt sidan helt enkelt.” - Planavdelningschef, Göteborg stad

Planavdelningschefen i Göteborg meddelar att engagemanget för projektet varit stort och
att alla parter har ställt upp under processen. Innan arbeten överlämnades till handläggare
var de i huvudsak en liten krets som arbetade med projektet. En projektgrupp med
tjänstemän från olika förvaltningar har avsatts för arbetet med Northvolts detaljplan.
Projektgruppen samarbetar koncentrerat och dedikerat och så fort en fråga dyker upp finns
det alltid någon som tar tag i ärendet. Detta arbetssätt skiljer från tidigare
detaljplaneprocesser och bidar till en mer effektiv process. De tillsatta för detaljplanen
från Göteborg stad är en projektledare, tre handläggare från stadsbyggnadskontoret, cirka
fem tjänstemän från trafikkontoret och tre tjänstemän från fastighetskontoret. En
detaljplan i Göteborg stad tar i genomsnitt 27 månader och varje planhandläggare arbetar
med cirka 3 till 4 planer samtidigt.123

Projektledaren för detaljplanen har intervjuats och berättar i intervjun att förfrågan om
rollen kom under en eftermiddag där chefen meddelade att projektet var prioriterat och att
besked skulle meddelas morgonen därpå. Den intervjuade berättar att valet om att anta
utmaningen var enkelt men förstod också att projektet skulle ta mycket tid och påverka
resterande arbetsuppgifter på så sätt att de skulle sättas på paus. Från den 16 september
2021 då projektledaren började med arbetet beskriver respondenten att det har varit fullt
ös och att målet är att gå till byggnadsnämnden för styrkande i juni 2022 och till
kommunfullmäktige i augusti. Den tillsatta gruppen arbetar hårt för att klara alla formalia
och inte missa något. Ifall målet uppnås resulterar detta i att hela detaljplaneprocessen
kommer att vara kortare än 12 månader närmare bestämt 10 månader vilket beskrivs vara
väldigt ovanligt.124

“Det känns som att vi lagt en hel del tid och en hel del tankekraft.” - Projektledare för
detaljplanen

Projektet med detaljplanen för Pressvägen är intensivt och alla har arbetat fokuserat mot
uppsatta mål där de första målet beskrevs vara att få batterifabriken till kommunen. På
stadsbyggnadskontoret är det fyra som arbetat med detaljplanen. När frågan ställs om de
arbetat heltid är projektledarens uppfattning att de i princip har arbetat heltid med
projektet, cirka 75 till 80% och där resterande timmar har lagts på obligatoriska delar
såsom arbetsplatsträffar och liknande. Den intervjuade återkommer senare med

124 Projektledare Göteborg kommun, intervju, 2022-05-02.
123 Ibid,.
122 Planavdelningschef Göteborg kommun, intervju, 2022-04-28.
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tidrapporteringen och berättar att de tillsatta från stadsbyggnadskontoret tillsammans har
arbetat cirka 1 600 timmar sedan start.125

Att förvaltningarnas direktörer varit med på samma spår har underlättat kompetens-
försörjningen och att begära kollegor samt resurser från andra förvaltningar.
Projektledaren meddelar att de bland annat haft mycket stöd från länsstyrelsen där
kommunen haft förmånen att ha möte med en handläggare varje vecka. Kommunen har
även haft täta interna möten och avstämningar med Volvo fastigheter, Business Region
Göteborg och konsultgruppen.126 Illustrationen nedanför visar Göteborgs tidslinje och
nästkommande steg i processen är antagande av detaljplanen.

Figur 3, illustrerar tidslinje över Göteborgs detaljplaneprocess från påbörjat arbete 2021-09-16 till
granskning 2022-04-29 då kommande steg i processen ännu inte är utförda.

126 Ibid,.
125 Projektledare Göteborg kommun, intervju, 2022-05-02.
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5.3 Göteborgs lärdomar av Skellefteås planprocess
“Jag tror inte att vi hade fått igenom en detaljplan i Göteborg på det sättet de gjorde i
Skellefteå.” - Planavdelningschef, Göteborg stad

När frågan ställs om Göteborg dragit lärdomar eller tagit efter delar av Skellefteås
detaljplaneprocess svarar projektledaren att de har fokuserat på att köra Göteborgs
detaljplaneprocess snabbt och intensivt. Mycket fokus har lagts på att göra alla delar
formellt rätt. Kommunen har ’’överarbetat’’ planen jämfört med i “normala” detaljplaner
för att säkra upp och ha marginalen på rätt sida. Projektledaren nämner att de läst
Skellefteås detaljplan men anser att det är skillnad på platsen och mycket annat, vilket gör
det svårt att ta efter deras detaljplaneprocess. De intervjuade i Göteborg är överens om att
Skellefteås detaljplanen var liten och enkel i sitt slag.127

5.4 Kommunernas uppfattning om arbetssättet
Business region Göteborg har lett arbetet och på deras hemsida läses att faktorer till att
processen från förfrågan till byggstart kan gå så fort beror på att arbeten har skett
parallellt inom Göteborgs Stad under hösten. Åtta förvaltningar och tre kommunala bolag
har varit involverade i processen för att ta fram lösningar som bemöter miljökraven och
lever upp till Northvolt och Volvos samtliga önskemål och kriterier.128

“Mål, fokus och tiden.” - Projektledare, Göteborg stad

Orden mål, fokus och tiden beskriver respondenten som skillnaden mellan denna
detaljplaneprocess jämfört med tidigare. Den intervjuade beskriver att det finns
komplexitet och bekymmer likt andra detaljplaneprocesser men att skillnaden för denna
process är arbetssättet där alla har jobbat fokuserat och gemensamt mot samma mål för att
lösa saker tillsammans.129

“Om man arbetar själv missar man den här intensiteten tillsammans med laget eller
teamet.” - Projektledare, Göteborg stad

Projektledaren ser fördelar med att vara fyra personer som arbetar tillsammans och
fokuserat med en detaljplan och tror att politikerna kommer att vilja ta efter detta
arbetssätt i framtida planarbeten. En detaljplan som annars skulle ta tre år för enskild tar
istället ett år för tre-fyra personer då ställtider undviks. Den intervjuade berättar att det
varit en rolig period på grund av ruljansen och möjligheten att diskutera. Projektgruppen
hjälps åt med frågor för att tillsammans eller enskilt kunna besvara dessa. För att
arbetssättet ska fungera är det viktigt att teamet är sammansatt och att alla strävar mot
samma mål. En annan viktig faktor är att kontakten mellan förvaltningarna fungerar bra.
Den intervjuade berättar att de bland annat haft direktkontakt med en kollega på bygglov

129 Projektledare Göteborg kommun, intervju, 2022-05-02.
128 Business Region Göteborg, Batterifabriken placeras i Göteborg, 2022.
127 Projektledare Göteborg kommun, intervju, 2022-05-02.
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som varit behjälplig i bygglovsfrågor. Projektledaren beskriver att den största utmaningen
men även glädjen har varit att skapa ett system där projektgruppen har samma fart och
intensitet mot de gemensamma målet. Trots alla timmar och tankekraft som lagts på
projektet ångrar inte projektledaren att han tackade ja till uppdraget. Om arbetet med
detaljplanen skulle innebära att arbeta själv under 4 år uttrycker den intervjuade på frågan
om att tacka ja: “Aldrig i livet.”130

“När det ska gå fort kostar det mer pengar.” - Planavdelningschef, Göteborg stad

Planavdelningschefen förespråkar att jobba koncentrerat samt fokuserat och berättar om
projektet Bostad 2021 där egna projektledare, tjänstemän och inköpta konsulter satt
tillsammans och arbetade med 30 detaljplaner under 20 månader. Bostad 2021 var en
jättesatsning som prioriterades högt. Den intervjuade säger att det är möjligt att påskynda
genom att göra allt på en gång utan noggranna avvägar. Att anställa många som arbetar
intensivt är kostsamt och Bostad 2021 beskrevs kosta 15 miljoner extra om året. För
Northvolts detaljplanen av industrietableringar är det Volvo Cars som bekostar Göteborgs
stads kostnader för planarbetet, men om arbetssättet skulle göras i ordinarie verksamhet
ifrågasätter respondenten vem som skulle betala.131

“En helt ordinär planprocess med en helt extraordinär tidslinje.” - Verksamhetschef,  Skellefteå
kommun

Verksamhetschef i Skellefteå kommun uttrycker att detaljplaneprocessen inte skilt avsevärt från
andra processer. Kommunen gjorde bedömningen att arbetet skulle gå fortast om kommunen
gör detaljplaneprocessen ‘‘by the book’’ med enda skillnaden att processen skulle gå så snabbt
som möjligt. Respondenten beskriver att beslut i nämnder ibland skedde nästan samtidigt.132

Kommunarkitekt/avdelningschef i Skellefteå säger att skillnaden i planarbetet jämfört
med andra processer var att alla arbetade åt samma mål då kommunen förstod att planen
var viktig och att arbetet skulle gå fort. Ärendet var prioriterat vilket gjorde att berörda
verksamheter och förvaltningar såsom miljö, gata/park och vatten- och avlopp ställde upp
och lade pågående arbeten åt sidan. Respondenten uttrycker vikten av att arbeta
tillsammans i en projektgrupp där alla känner sig delaktiga och där olika förvaltningar
bidrar till att göra så bra planer som möjligt. På grund av den tighta tidplanen var
kontakten i de aktuella detaljplanearbetet extra viktig.133

133 Kommunarkitekt/avdelningschef Skellefteå kommun, intervju, 2022-05-11
132 Verksamhetschef, Skellefteå kommun, telefonsamtal, 2022-05-18.
131 Planavdelningschef Göteborg kommun, intervju, 2022-04-28.
130 Projektledare Göteborg kommun, intervju, 2022-05-02.
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Verksamhetschefen i Skellefteås uppfattning att:
“Översiktlig planering och sånt larv som liksom inte betyder någonting juridiskt.”134

Verksamhetschefens uppfattning ändrades och översiktsplanen visades ha en stor symbolisk
betydelse och vara en avgörande faktor för detaljplanens tidsaspekt.135 Kommunarkitekt/-
avdelningschef i Skellefteå kommun beskriver att faktorerna: en ändrad lagstiftning och en
uppdaterad översiktsplan leder till en effektivare detaljplaneprocess. Att området redan var
utpekat som industrimark i den fördjupade översiktsplanen för Skelleftedalen underlättade
detaljplanearbetet och ledde till att kommunen lättare kunde motivera lokaliseringen. Den
intervjuade berättar att en uppdaterad översiktsplan möjliggör att bygg- och miljönämnden kan
anta planen istället för kommunfullmäktige vilket leder till 3 månader snabbare process.136

En annan framgångsfaktor i Skellefteå var att kommunen förde kontinuerliga dialoger med
berörda föreningar såsom idrottsklubb och skoterklubb. Detta gjorde att kommunen tidigt kunde
kanalisera många av de enskilda boendes synpunkter och bolla idéer om alternativa lösningar
för att säkra deras intressen. Verksamhetschefen berättar att en väsentlig del i planarbetet var att
lösa synpunkterna angående friluftsliv på bästa möjliga sätt och att den tidiga dialogen med
föreningarna underlättade arbetet.137

5.5 Kommunernas utredningsarbete
Fokus och samarbete är framgångsfaktorer för den snabba detaljplaneprocessen. En annan
framgångsfaktor beskrivs vara att konsortiet Volvo och Volvo Versatility Concept Car
tidigt beställde konsulter för inventeringar och utredningsarbete. Innan genomförd
naturvärdesinventering förutsatte Göteborg stad att de fanns skyddsvärda arter i området.
Kommunen tog därför höjd inför samrådet och förberedde kompensationsåtgärder vilka
togs hänsyn till i planen. Skrivelserna om eventuella åtgärder reviderades efter genomförd
naturvärdesinventering i de fall resultatet av inventeringen visade de motsatta. Detta är en
ovanlig åtgärd som vanligtvis brukar läggas till efter genomförd naturvärdes-
inventering.138

Den forcerade detaljplaneprocessen speglas tydligt i den tidsram som Göteborg gav till
konsulterna där 12 utredningarna skulle genomföras under sex veckor. Under dessa
veckor skickade konsulterna in en veckovis rapport där de redovisat vad de gjort, vilka
bekymmer som uppkommit och vad nästa steg är. Alla utredningar levererades i färdiga
PDF-filer under samma fredag i november 2021 berättar planavdelningschefen. För att
effektivisera läsningen av utredningarna hölls digitala möten med konsulterna där de på
en kvart berättade och sammanfattade utredningarna och eventuella risker som måste
utredas vidare. I normala fall brukar alla utredningar ske i en viss ordning för att avvakta
resultat som påverkar förutsättningarna för nästa utredning. Konsekvensen och resultatet
av att alla utredningar skedde parallellt var att kommunikationen mellan utredningarna var

138 Planavdelningschef Göteborg kommun, intervju, 2022-04-28.
137 Verksamhetschef, Skellefteå kommun, telefonsamtal, 2022-05-18.
136 Kommunarkitekt/avdelningschef Skellefteå kommun, intervju, 2022-05-11
135 Ibid,.
134 Verksamhetschef, Skellefteå kommun, telefonsamtal, 2022-05-18.
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viktig för att kunna reglera siffror allt eftersom utredningar som påverkar varandra blev
klara. Ett exempel är trafikutredningen som skedde samtidigt som luftutredningen och
bullerutredningen där resultatet reviderades beroende på siffrorna i trafikutredningen.139

“Är det en öken de bygger i eller vad är detta?” - Planavdelningschef, Göteborg stad

Av vad som kan läsas i Skellefteås detaljplan finns varken riksintressen, värdefull
kulturmiljö eller värdefulla naturområden. Planavdelningschef i Göteborg påpekar att
skogsmark alltid brukar innehålla någon skyddsvärd lav, hackspett eller fladdermus och är
därför fundersam över Skellefteås bedömning. Den intervjuade uttrycker även oro för
Skellefteås dagvattenhantering och undrar om deras dagvattenlösningar klarar framtida
vattenflöde. Planavdelningschefen förtydligar att Skellefteås planarbete inte ifrågasätts
utan uttrycker endast att det verkade väldigt enkelt. Respondentens upplevelser av att
arbeta i mindre kommuner är att kommunen gör vad som helst för en sådan här möjlighet
och därav kanske inte lägger en extra tanke på eller förhindras av områdets naturvärden.140

“Det vi trodde vi köpte upp, belastade oss.” - Kommunarkitekt/avdelningschef, Skellefteå
kommun

I tidigt skede av planarbetet lokaliserades vilka utredningar som behövde göras först och
konsulter handlades upp för en del av utredningarna. Den intervjuade förespråkar att
kommunanställda i vissa fall gör utredningar själva då de har direkt tillgång till alla
uppgifter som kan tänkas behövas. Problematiken med att handla upp konsulter beskrivs
vara att det tar längre tid då konsulterna måste inhämta mer kunskap om området.
Skellefteå ser helst att de upphandlade konsulterna från konsultfirmor sitter i
kommunhuset för att underlätta den dagliga kontakten och den effektiva informations-
förmedlingen. Exempel på två utredningar som genomfördes av kommunanställda i
Skellefteå var naturvärdesinventeringen som utfördes av en kommunekolog och
fornlämnings utredningen som utreddes av kommunens museum.141

Alla utredningar i området gjordes samtidigt och verksamhetschefen i Skellefteå berättar att
tidsramen för utredningarna var cirka två månader. De som arbetade med utredningarna var
tvungna att arbeta under semestertid på grund av att uppdraget om detaljplanen beslutades i juni
och datumet för samråd var i augusti.142

142 Verksamhetschef, Skellefteå kommun, telefonsamtal, 2022-05-18
141 Kommunarkitekt/avdelningschef Skellefteå kommun, intervju, 2022-05-11
140 Ibid,.
139 Planavdelningschef Göteborg kommun, intervju, 2022-04-28.
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5.6 Planbesked
Skellefteås detaljplanearbetet påbörjades 14 juni 2017. Den 16 juni samma år kom
uppdrag på delegation av kommunarkitekt/planchef och begäran från kommunlednings-
kontoret att inleda arbetet. Skellefteå ansökte inte om planbesked på grund av att
kommunen ägde majoriteten av området och att detaljplanen var prioriterad.
Kommunarkitekt/planchef berättar att kommunen tar fram planbesked endast på begäran.
Skellefteå brukar arbeta med planprogram för större områden men tog inte fram något
program för detta planarbete.143

Göteborgs detaljplanearbetet påbörjades inom flertalet förvaltningar på uppdrag av
direktörerna den 4 oktober 2021. Volvo Cars lämnade in en ansökan om planbesked. Den
19 oktober samma år kom positivt planbesked och uppdrag från byggnadsnämnden att
inleda detaljplanen. Kommunen fick även positivt beslut om att gå ut på samråd och
granskning utan att presentera i byggnadsnämnden. En löpande dialog där kommunen
informerar om läget inför samråd och granskning sker istället.144

5.7 Samråd
Skellefteås samrådsperiod var mellan 2017-08-26 till 2017-09-18.
“Synpunkterna betades av ganska smidigt.”  - Kommunarkitekt/avdelningschef,
Skellefteå kommun

Kommunarkitekt/avdelningschef i Skellefteå berättar att kommunen förväntade få in
mycket synpunkter under samråd på grund av områdets storlek men den intervjuade
uttryckte att redogörelsen flöt på bra.145

Göteborgs samrådsperiod var mellan 2022-01-10 till 2022-01-31.
“Vi jagade varenda dag.” - Projektledare, Göteborg stad

Projektet har gått ut på att korta ner tidsluckor och komma överens om tidsramar för att
undvika tidsförlängningar. Att vinna tid för framtiden var viktigt och planavdelnings-
chefen förklarar att länsstyrelsen önskade skjuta upp samrådet en vecka på grund av
ledighet. För att undvika tidsluckor kom parterna istället överens om att samrådet skulle
äga rum en måndag vilket beskrivs vara en ovanlig dag för samråd.

“Det var inga konstigheter utan jag tror att alla trodde att området var planerat och såg
området som Volvos fabriksområde” - Planavdelningschef, Göteborg stad

Planavdelningschefen förklarar att kommunen inte haft mycket synpunkter från sakägare
och grannar.146

146 Planavdelningschef Göteborg kommun, intervju, 2022-04-28.
145 Kommunarkitekt/avdelningschef Skellefteå kommun, intervju, 2022-05-11.
144 Projektledare Göteborg kommun, intervju, 2022-05-02.
143 Kommunarkitekt/avdelningschef Skellefteå kommun, intervju, 2022-05-11
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5.7.1 Samrådsyttranden
Under följande rubrik redovisas ett antal samrådsyttranden som inkommit. Författarna
har valt samrådsyttranden som tyder på att detaljplaneprocesserna varit påskyndade och
som är intressanta utifrån tidigare avsnitt. Kommunernas samrådsyttranden är
separerade med hjälp av underrubriker.

Skellefteå

Skellefteås detaljplan har varit utställd för samråd mellan 26 augusti 2017 - 18 september
2017 och det inkom 18 stycken yttranden som främst berör ofullständiga utredningar,
lokalisering, buller, risker och friluftsliv. Ett samrådsmöte har ägt rum den 6 september
2017 där drygt 60 personer deltog.147 Kommunen önskar en vidare dialog i vissa frågor
och instämmer med de synpunkter som berör ofullständiga utredningar. Vissa förslag till
ändringar i plankarta och planbeskrivning tar kommunen hänsyn till och meddelar att de
ska åtgärdas innan granskning.

Länsstyrelsen
Länsstyrelsen meddelar att de inte kunnat inkomma med relevanta synpunkter eller
avvägningar av planförslagets konsekvenser och påverkan i samrådsskedet på grund av
planhandlingarna varit ofullständiga och att flera tekniska utredningar saknats. De
påpekar att utredningarna avseende buller, luft, vatten, farligt gods samt kultur-och
naturmiljö är under framtagande och att tillhörande miljökonsekvensbeskrivning endast är
ett utkast. Kommunen kommenterar att miljökonsekvensbeskrivningen har åtgärdats.148

Sakägare
Sakägare som äger fastighet i anslutning till planområdet och bedriver lantbruksföretag
beläget ett par hundra meter från detaljplanens östra gräns önskar att en planbestämmelse
om skogsridå tas fram i plankartan. Sakägarna önskar även få svar på vilka fastigheter
som berörs och att bullerfrågan och dagvattenhanteringen utreds vidare.149

Kommunen instämmer att underlaget inte är fullständigt, vilket de påpekar ska åtgärdas
inför granskning. Kommunen nämner inget om vidare undersökning utan besvarar genom
att meddela att en översiktlig bullerutredning och en dagvattenutredning har tagits fram.
En bestämmelse i plankartan angående ’’skogsridå’’ har tagits fram.150

150 Ibid,.s. 2-3.
149 Skellefteå kommun, Samrådsredogörelse 2017-09-18, s. 2-3.
148 Ibid, s. 8.

147 Skellefteå kommun, Samrådsredogörelse 2017-09-18 - Detaljplan för del av Bergsbyns industriområde
inom stadsdelen Bergsbyn, Skellefteå kommun, Västerbottens län, s. 1.
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Övriga
Boende i Bergsbyn har synpunkter och frågor som främst berör lokalisering, buller,
dagvattenhantering, risker och friluftsliv. De menar att naturmarken som tas i anspråk
används som rekreation och att etableringen kommer att påverka friluftslivet.151

Frågan om lokalisering har endast utretts inför den fördjupade översiktsplanen som antogs
år 2011 och kommunen kommenterar att området sedan dess har ansetts som potentiellt
industriområde. Kommunen svarar att utredningar berörande buller- och grunddagvatten
har genomförts. De håller med om att närheten till friluftsliv är en bärande attraktion för
att bli fler invånare i kommunen men kommenterar inte synpunkten djupare. De påpekar
att en prövning av miljökonsekvenser avseende luft, vatten, riskanalys med mera ska
göras innan beslut om etablering.152

Figuren nedanför illustrerar Skellefteås föreslagna ändringar i plankarta och
planbeskrivning inför granskning. För att se samtliga samrådsredogörelser i sin helhet  se
Bilaga 3 - Samrådsredogörelse Skellefteå.

153

Figur 4. Ändringar som införts efter samråd. (Egen illustration)

153 Ibid,. s. 1-2.
152 Ibid,. s. 4-7.
151 Skellefteå kommun, Samrådsredogörelse 2017-09-18, s. 4-7.
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Göteborg

Planförslaget var ute för samråd mellan 10 januari - 31 januari 2022 och 20 yttranden
inkom. Synpunkterna rör i huvudsak färdigställande och komplettering av utredningar för
att kunna ta ställning till förslaget samt ändringar i plankartan och planbeskrivningen. Den
mest omfattande invändningen gäller naturvärdesfrågor. Kommunen instämmer att
utredningarna är ofullständiga och bemöter vissa förslag till ändring med att förslagen
redan åtgärdats eller att de pågår en dialog. Vissa synpunkter meddelar kommunen att de
ska åtgärda inför granskning medan andra endast noteras.154

Länsstyrelsen
Länsstyrelsen anser de svårt att ta ställning till planförslagets påverkan i samrådsskedet på
grund av att utredningar såsom buller, geoteknik och trafik behöver kompletteras till
granskningsskedet. Planområdet omfattar jungfrulig mark vilket innebär att arter kunnat
etablera sig och att naturmiljön utvecklats ostört. Miljökonsekvensbeskrivningen saknar
uppgifter om vilka effekter förslaget kommer få på Natura 2000-området Torslandaviken
samt vad som kan göras för att mildra effekterna av påverkan. Länsstyrelsen noterar att
stabilitetsåtgärdade åtgärder ska föras in i plankartan. De noterar att en damm i området
utgör reproduktionsområde för groddjur och rekommenderar att delar av dammen som ska
bevaras får användningsområde NATUR.

Kommunen kommenterar att miljökonsekvensbeskrivningen har uppdaterats och att
avsnittet om skyddade arter har kompletterats. Kommunen meddelar att
egenskapsbestämmelsen har införts vilken säkerställer bibehållande av dammen och att𝑛

1

utredning avseende Torslandaviken har tagits fram. Kommunen har bemött förslaget om
stabilitetsåtgärder genom att addera planbestämmelse inom de aktuella området i𝑏

2 

plankartan.155

Lantmäteriet
Lantmäteriet hade synpunkter på flera planändringar, både tillägg och borttag av
användningsbestämmelser och egenskapsbestämmelser. En av synpunkterna som
lantmäteriet hade rörde byggrätt och utnyttjandegrad på de områden inom JE-området
(industri och tekniska anläggningar) som endast har egenskapsbestämmelserna 𝑚

2

(lämplig för bergteknisk utredning) och (villkor för startbesked) .𝑎
2

Kommunen svarar att åtgärderna kopplade till dessa områden kommer att utföras innan
detaljplanen antas och har därför inte tagits med i plankartan. Majoriteten av resterande
synpunkter som rörde revidering i plankartan tog kommunen hänsyn till.156

156 Ibid,. s. 17.
155 Göteborg kommun, Samrådsredogörelse 2022-03-29 s. 10-12.

154 Göteborg kommun, Samrådsredogörelse 2022-03-29 - Detaljplan för verksamheter vid Pressvägen inom
stadsdelen Sörred i Göteborg, s. 1.
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Park- och miljönämnden
Park- och naturnämndens påpekar att säsongsbunden naturvärdesinventering bör
färdigställas innan granskning. Kommunen svarar att några inventeringar kommer att
utföras mellan granskning och antagande men att samtliga inventeringar planeras vara
färdigställt innan detaljplanen antas.157

Naturskyddsföreningen
Naturskyddsföreningen ställer sig emot föreslagen expansion inom detaljplanen.
Föreningen anser att miljökonsekvensbeskrivningen är bristfällig och att beskrivningen
bland annat kräver fördjupade inventeringar av skyddade arter för att vara lämplig för
samråd. De påpekar att Volvo versatility concept car efter samrådsmötet den 26:e januari
uppgav att kompensationsåtgärder och förberedelser för flytt av arter har påbörjats, innan
godkänd dispens från länsstyrelsen eller detaljplan har vunnit laga kraft. Förklaringen var
då att kompensationsåtgärder var tvunget att ske parallellt för att vara klara senast 15:e
mars och möjliggöra exploatering under år 2022.

Kommunen bemöter detta genom att skriva att en dialog mellan Volvo versatility concept
car och länsstyrelsen har förts parallellt med planarbetet avseende ansökan om dispens.
Ansökan om dispens lämnades 4 februari 2022 och beviljades 15:e mars samma år och
arbetet i fält påbörjades när beslutet var tillgängligt.

Naturskyddsföreningen påpekar att våtmarkerna inom området har en viktig roll som
koldioxidbindande, biologisk mångfald samt upptagning av dagvatten. Föreningen
motsätter sig att våtmarkerna byggs över. Kommunen svarar att det fortsatta arbetet med
kompensationsområden kommer skapas för våtmarker/dammar. Kommunen meddelar
även att den västra delen av planområdet föreslås planläggas som allmän plats för

.158𝑆𝐾𝑌𝐷𝐷
1

Vattenfall
Vattenfall Eldistribution AB har en luftledning som är skyddad med ledningsrätt vilket
omöjliggör ny markanvändning, exploatering eller ändring av marknivån i eller i
anslutning till området. Kommunen bemöter detta genom att ta bort byggrätt inom
ledningsrättsområdet.159

Sakägare
Två sakägare påpekar att planbestämmelser bör ändras. De föreslår att viss mark i
anslutning till nordvästra hörnet som föreslås bli kvartersmark ändras till allmän plats.
Detta för att möjliggöra kommunal gata för ny in- och utfart till fastigheten då
fastighetskontoret och Trafikkontoret vill flytta deras in- och utfart på grund av
Älvegårdsförbindelsen Väst. Kommunen svarar att planområdesgränsen har minskats

159 Ibid., s. 19.
158 Ibid., s. 22-25.
157 Göteborg kommun, Samrådsredogörelse 2022-03-29, s. 9.
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vilket möjliggör andra lösningar samt att kommunen har en pågående dialog med
fastighetskontoret.160

Övriga
Boende i närområdet uttrycker oro för den utökade industriverksamhetens medförande av
biltrafik, ljus, ljud och föroreningar. De önskar att vegetation behålls för att minimera
inverkan på landskapsbilden och att träd samt naturområden bevaras i så lång utsträckning
som möjligt. Kommunen besvarar genom att notera deras kommentarer.161

Figuren nedanför illustrerar Göteborgs föreslagna ändringar i plankarta och
planbeskrivning inför granskning. För att se samtliga samrådsredogörelser i sin helhet se
Bilaga 4 - Samrådsredogörelse Göteborg.

162

Figur 5. Ändringar som införts efter samråd. (Egen illustration)

162 Ibid,. s. 25-26.
161 Ibid,. s. 20-22.
160 Göteborg kommun, Samrådsredogörelse 2022-03-29, s. 20-21.
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5.8 Granskning
Skellefteås detaljplan var ute för granskning mellan 2017-10-07 och 2017-10-28.
Under granskningsperioden inkom 9 yttranden. Synpunkter har främst berört lokalisering,
buller, dagvatten och grundvatten.163

Göteborgs detaljplan var ute för granskning mellan 2022-03-30 och 2022-04-29.
Under granskningsperioden inkom 22 yttranden. Kommunen håller på att bearbeta
yttrandena vilket gör att författarna inte kunnat ta del av granskningsutlåtanden.164

5.8.1 Granskningsyttranden
Under följande rubrik redovisas ett antal granskningsyttranden ur Skellefteås
granskningshandlingar. Författarna har valt yttranden som tyder på att detaljplane-
processen är påskyndad eller som är intressanta utifrån tidigare avsnitt.

Skellefteå

Länsstyrelsen
Länsstyrelsen uttrycker att de inte har något att erinra mot Skellefteås gransknings-
handlingar. Däremot har myndigheten lämnat synpunkter berörande trafik, miljöskydd,
kulturmiljö och naturmiljö.165

Länsstyrelsen påpekar att en översiktlig naturvärdesinventering och en fladdermus-
inventering är utförd och att området i bedömningen beskrivs “inte ha så höga
naturvärden”. De menar dock att kommunen bör fråga sig om det kan finnas arter som
träffas av artskyddsförordningen men som inte har ingått i inventeringarna för att utesluta
att dispensansökan senare i processen.166 Kommunen kommenterar länsstyrelsens yttrande
avseende inventeringarna att de pågår utredningar om dagvatten, grundvatten,
markarbeten med mera inför byggskedet.

Länsstyrelsen påpekar även att det saknas ett åtgärdsprogram för luft. I
miljökonsekvensbeskrivningen ges uppfattningen att det finns ett gällande åtgärdsprogram
men upplyser att denna har upphört att gälla. Kommunen kommenterar att
miljökonsekvensbeskrivningen uppdateras.167

167 Skellefteå kommun, Granskningsutlåtande - 2017-12-04, s. 8.
166 Ibid., s. 7.
165 Ibid., s. 6.
164 Göteborgs stad, Plan- och byggprojekt - Sörred - Verksamheter vid Pressvägen.

163 Skellefteå kommun, Granskningsutlåtande - 2017-12-04, Detaljplan för del av Bergsbyns
industriområde inom stadsdelen Bergsbyn, Skellefteå kommun, Västerbottens län, s.1.
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Sakägare
Synpunkter har kommit från sakägare samt boende i Bergsbyn som uttrycker motstånd
mot lokaliseringen samt frågor om dagvattenhanteringen, buller och plankartan. De
efterlyser en tydligare beskrivning gällande bedömningen av områdets lämplighet. Ett
förslag till lokalisering presenteras längre norrut, dels för att minska påverkan på
friluftslivet och för att inte skära av byn från skogen som de upplever att nuvarande
förslag gör. Sakägarna önskar en kraftigare skogsridå mellan deras fastighet/jordbruket
och industriområdet.168

Kommunen påpekar att frågan om lokalisering utreddes inför den fördjupade
översiktsplanen. De ser inget som tyder på att miljökvalitetsnormerna för luft och vatten
hotas. Boende bor cirka 400 m på andra sidan av väg 372 och kommunen anser att inget
tyder på att boende kommer påverkas av buller eller annat. Kommunen kommenterar att
skogsridån har utökats med totalt 10 meter skog, 30 meter väg samt 25 meter skog. Om
buller ändå uppstår kan plank komma att bli aktuellt.169

Intressenter yttrar att plankartan är otydlig och bör göras tydligare. Sakägarna anser att
områdets dagvattenhantering är mest kritisk och önskar att kommunen tydliggör hur
dagvattnet ska hanteras. Kommunen instämmer att plankartan bör göras tydligare och
påpekar att kraven om dagvattenhanteringens arealer har skärpts från granskningens 4 000
kubikmeter till 20 000 kubikmeter.170

Figuren nedanför illustrerar Skellefteås ändringar som införts efter granskningsperioden
både i plankarta och planbeskrivning.

171

Figur 6. Ändringar som införts efter granskning. (Egen illustration)

171 Ibid,. s. 1.
170 Ibid,. s. 4-5.
169 Ibid,. s. 4-5.
168 Skellefteå kommun, Granskningsutlåtande - 2017-12-04, s. 2-5.
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5.9 Miljötillstånd
Northvolt sökte miljötillstånd den 19 december 2017 och i en intervju publicerad på
Sveriges radio sägs inledningsvis att företaget genom önskemål om datum fått mark- och
miljödomstolen att försöka skynda på belutet om miljötillstånd. Ingen myndighet hade
något att invända mot Northvolts miljötillstånd. Socialdemokratiske ordföranden i
Skellefteå motiverar miljötillståndet på så sätt att batterifabriken behövs för kommande
utmaningar inom transportsektorn och att fabriken framförallt är viktig för kommunens
framtid och utveckling. Miljöchef på Northvolt uttrycker sin tacksamhet för att domstolen
utmanar sig och försöker ge domen enligt önskat datum. Miljöchefen upplever även att
Northvolt är överens med myndigheterna och att förhandlingen var relativt okomplicerad.
Under förhandlingen uppdagades krav om förändringar avseende detaljer och
formuleringar vilket uttrycks positivt och förväntat.172

I intervjun med Sveriges radio beskrivs att miljötillståndet efter ansträngningar från mark-
och miljödomstolen gick fort. Rådman och ordförande under förhandlingen förklarar
domstolen inom utrymmet att meddela dom reviderade deras tidigare uppfattning och
meddelade domen med tanke på deras arbetsförhållanden. Miljöchef på Northvolt
uttrycker en tacksamhet över att domstolen utmanar sig och försöker meddela domen den
30 maj 2018.173

Verksamhetschef i Skellefteå berättar att kommunen haft jämna kontakter och diskuterat frågor
med länsstyrelsen under processen. Den intervjuade bjöd även in Northvolt att delta i dessa
möten då företaget inte hade samma möjlighet till mötesbokning med länsstyrelsen. Detta
underlättade i Northvolts arbete med miljökonsekvensbeskrivningen inför miljötillståndet vilken
beskrivs vara mer omfattande än Skellefteås miljökonsekvensbeskrivning. Respondenten
berättar att miljökonsekvensbeskrivningen var färdig först vid granskningen i oktober och
uttrycker att kommunen fick välsignat att miljökonsekvensbeskrivningen inte behövde vara
färdig till samrådet.174

174 Verksamhetschef, Skellefteå kommun, telefonsamtal, 2022-05-18.
173 Ibid,.
172 Sveriges radio, Domstol skyndar på för batterifabrik, 2018.
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5.10 Miljökonsekvensbeskrivning
En miljöbedömning och tillhörande miljökonsekvensbeskrivning har tagits fram för
respektive kommun på grund av att planerna innebär betydande miljöpåverkan. I
samband med exploateringen kommer stora ytor tas i anspråk och hårdgöras vilket leder
till att större delen av befintlig vegetation kommer försvinna helt eller påverkas negativt.
Urvalet av punkter har gjorts efter relevans utifrån tidigare avsnitt.

5.10.1 Naturmiljö
Planområdet i Skellefteå utgörs i huvudsak av produktionspåverkad skogsmark bestående
av blandskog. I inventeringsområdets norra och södra del finns områden med gammal
jordbruksmark. I planområdet har en del värdefulla arter påträffats och fem områden har
avgränsats för sina naturvärden.175

Karta över naturvärdesobjekt, det vill säga områden med positiv betydelse för biologisk
mångfald återfinns inom planområdet. Områden som är klassade med högsta, högt,
påtaglig och visst naturvärde förekommer i planområdet. Området klassat med högsta
naturvärde är cirka 2,3 hektar stort och består av äldre grandominerad skog där flera träd
visar spår av hackspett och bohålor. I Skogsdataportalen är området avverkningsanmält. I
miljökonsekvensbeskrivningen görs bedömningen att området har påtagligt naturvärde
och bedöms till Naturvärdesklass 3. Motiveringen till denna bedömning går dock inte att
finna.

Området som är klassat med högt naturvärde är 1,8 hektar och består av ett flertal
klibbtickor och ett fåtal ulltickor vilken är benämnd i kategorin Nära hotad. Spår av
hackspett beskrivs även finnas inom detta område. I Skogsdataportalen är området
avverkningsanmält. I miljökonsekvensbeskrivningen görs bedömningen att området har
påtagligt naturvärde och bedöms till Naturvärdesklass 3.176

I miljökonsekvensbeskrivningen läses att konsekvenserna bedöms vara lite till måttligt
negativa och denna bedömning grundas på att flera delar av planområdet inikluderat de
områden som är utpekade med högsta- respektive högt naturvärde är registrerade hos
Skogsstyrelsen. I bedömningen skrivs att områdena utgör planerade avverkningar och att
flera områden troligtvis skulle avverkas innan år 2030. 177

177 Ibid., s. 19.
176 SWECO, Miljökonsekvensbeskrivning, s. 17-18.

175 SWECO, Miljökonsekvensbeskrivning - Detaljplan för del av Bergsbyns industriområde inom
stadsdelen Bergsbyn, Skellefteå kommun, Västerbottens län, oktober 2017, s. 16.
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Ett antal arter är rapporterade till Artportalen men i naturinventeringen är område värderat
till naturvärdesklasserna tre och fyra. I miljökonsekvensbeskrivningen beskrivs att ytor
som bevaras är markerade med SKYDD i plankartan men att de är relativt små i
förhållande till planområdet. De nämns även att de livsmiljöer som försvinner är vanligt
förekommande i Skellefteå.178 Inga rödlistade fladdermusarter har påträffats ha boplatser i
planområdet efter en inventering av arten. I miljökonsekvensbeskrivningen nämns dock
inte att inventering avseende hackspett är gjord vilket stämmer överens med
länsstyrelsens granskningsyttrande.179

Göteborgs stad och länsstyrelsens samlade bedömning i miljökonsekvensbeskrivningen är
att påverkan på naturmiljön bedöms vara måttliga för naturvärdesobjekt och små till
måttliga för naturvårdsarter. Majoriteten av planområdets naturvärdesobjekt kommer
sannolikt tas i anspråk i samband med planens genomförande och områden med höga
naturvärden kommer därmed att försvinna. Bedömningen är gjord utifrån att olika skydds-
och kompensationsåtgärder planeras för att minska påverkan samt skydda populationer
och individer. På grund av åtgärderna bedöms den sammanvägda påverkan som måttlig
istället för stor.180

Inom planområdet ingår 18 naturvärdesobjekt som utgör cirka 11 hektar, varav 7 har höga
naturvärden. De objekt som bedöms ha höga naturvärden är främst dammar och
våtmarker samt äldre blandskogsbestånd.181 I planområdet förekommer de även skyddade
arter såsom grod- och kräldjursarter, fåglar och fladdermöss. Förekomst av skyddade arter
måste utredas vidare innan slutgiltliga bedömningar kan göras, dessa planeras utföras
innan detaljplanens antagande.182 I Göteborgs miljökonsekvensbeskrivning läses att en
gynnsam bevarandestatus av berörda arter måste kunna upprätthållas för att detaljplanen
ska genomföras. I och med medgivande av dispens från länsstyrelsen bedöms påverkan
vara liten för berörda arter.183

5.10.2 Dagvatten
I Skellefteås miljökonsekvensbeskrivning beskrivs hanteringen och reningen av dagvatten
som kritiska moment i och med mängden hårdgjord yta. Föroreningsberäkningar efter den
totala exploateringen visar på stora ökningar i belastningen av föroreningar. Fördröjnings-
och reningsåtgärder måste vidtas genom att avsätta mark för dessa åtgärder. På grund av
att utformningen för området inte är bestämt har beräkningar gjorts utifrån värstafalls-
scenario, det vill säga att hela planområdet är hårdgjort. Fördröjningsberäkningen visar då
att fördröjningsbehovet ska utgöra cirka 30 000 kvadratmeter för ett 10-årsregn.184 Den
schematiska dagvattenhanteringen innefattar en magasinsvolym på 18 700 kubikmeter.
Detaljplanen hänvisar att dagvattenhanteringen ska lösas inom kvartersmark. I plankartan

184 SWECO, Miljökonsekvensbeskrivning, s.24.
183 COWI AB, Miljökonsekvensbeskrivning, s. 5.
182 Göteborg kommun, Planbeskrivning - granskningshandling 2022-03-29, s. 27.

181 COWI AB, Miljökonsekvensbeskrivning - Detaljplan för verksamheter vid Pressvägen inom stadsdelen
Sörred i Göteborg, s. 40-41.

180 Göteborg kommun, Planbeskrivning - granskningshandling 2022-03-29, s. 8.
179 SWECO, Miljökonsekvensbeskrivning, s. 19.
178 Ibid., s. 19.
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har dagvattenanläggning säkerställts genom en egenskapsbestämmelse där en
sammanlagd volym på 20 000 kubikmeter ska anläggas eller vidmakthållas.
Dagvattenhanteringen samt ytor för detta beskrivs behöva projekteras i detalj och
bedömningen är att miljöpåverkan är måttlig till negativ påverkan.185

Dagvattnet i Göteborgs framtida etableringsområde avleds idag till Rivö fjord via flera
markavvattningsföretag. För att detaljplanen ska vara lämplig för bebyggelse behöver nya
dagvattenledningar byggas ut för att hantera regnvattnet.186 På grund av områdets
hårdgjorda ytor krävs stora ledningsdimensioner och avledningarna beräknas kunna
dimensioneras för ett 20 års regn. Göteborg stad har ett krav på fördröjning av 10
millimeters dagvatten per kvadratmeter. För att uppnå målet krävs att cirka 4 000
kubikmeter kan magasineras inom planområdet. Dagvattenutredningen har utgått från att
80% av planområdet blir hårdgjort. Kommunen har tagit fram figurer som visar möjlig
hantering av dagvatten.187

187 Ibid,. s. 24.

186 COWI AB, Miljökonsekvensbeskrivning, s. 64.
185 Ibid,. s. 27.
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6 ANALYS OCH DISKUSSION
I avsnittet analyseras resultatet med fokus på studiens frågeställningar.

6.1 Konsekvenser och risker med påskyndade
detaljplaneprocesser

Hur har den påskyndade detaljplaneprocessen sett ut och vilka konsekvenser/risker
medföljer?

Den demokratiska detaljplaneprocessen är skyddad enligt lag och syftar till att intressenter
ska kunna yttra sig och inkomma med synpunkter på planförslaget. Hur specifika
yttrandena är beror på vilket material som finns tillgänglig vid samråd- samt
granskningsskedet. Undersökt material såsom samrådsredogörelse, granskningsutlåtande
och miljökonsekvensbeskrivning tyder på att processen varit skyndsam. Utifrån
samrådsyttranden går det att utläsa den forcerade detaljplaneprocessen från uppdrag till
samråd. Den otillräckliga mängden material vid samrådstillfället bidrar till att många
yrkanden berör färdigställande och kompletteringar av samrådshandlingar samt att vissa
myndigheter inte kunnat lämna relevanta synpunkter eller bedöma påverkan och riskerna
med detaljplanen. Majoriteten av de yttranden som rör ändring och komplettering i
plankartan har kommunerna tagit hänsyn till, vilket tyder på att planhandlingarna vid
samrådstillfället var beroende av revideringar. Göteborg bemöter vissa yttranden med att
de ändringar som önskats redan är åtgärdade vilket kan tyda på ett intensivt arbete under
samrådstiden. För att komma fram till den lämpligaste lösningen har kommunerna varit
angelägna att föra en dialog i vissa frågor vilket tyder på att de inte haft tid att redogöra
alla detaljer i planarbetet.

En positiv aspekt av att visst material varit ofullständigt är att kommunen tillgodoser
många av synpunkterna vilket bidrar till ett konstruktivt klimat. Risken med påskyndade
detaljplaneprocesser är som nämnt tidigare att mycket material varit ofullständigt vilket
leder till att vissa myndigheter och intressenter inte kunnat lämna relevanta synpunkter.
Konsekvensen av detta blir att den demokratiska processen blir lidande och att kommunen
missar förbättringsförslag från experter inom olika områden. Syftet med samråd vilket är
att utgöra en del av den demokratiska detaljplaneprocessen, går förlorad ifall intressenter
inte får möjlighet att yttra sig.

Många samrådsyttranden har inkommit rörande miljökonsekvensbeskrivningen och den
intervjuade i Skellefteå påpekar att miljökonsekvensbeskrivningen var färdig först vid
granskning. Kommunernas miljökonsekvensbeskrivningar har olika detaljeringsgrad och
Skellefteås dokument är cirka hälften så långt som Göteborgs. Miljökonsekvens-
bedömningarna skiljer på grund av de olika planområdets lägen, men olikheter finns även
i kommunernas formuleringar till ställningstaganden. Skellefteås utredningar och
bedömning avseende naturmiljö anses otillräcklig och detta påpekar även länsstyrelsen i
deras granskningsyttrande. Kommunen har endast gjort en översiktlig
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naturvärdesinventering och en fladdermusinventering. Länsstyrelsen undrar om valet av
inventering är tillräckligt och uppmanar kommunen att göra fler inventeringar för att
undvika eventuell dispensansökan i efterhand. Om kommunen missar viktiga
inventeringar kan dispens behöva sökas i efterhand och konsekvensen blir då att
detaljplaneprocessen bromsas upp och i värsta scenario kanske planen inte går att
genomföra.

I Skellefteås miljökonsekvensbeskrivning läses att områden klassade med högsta, högt,
påtaglig och visst naturvärde förekommer inom planområdets gränser. I områdena som
har klassats med högsta respektive högt naturvärde har utredningen visat på spår av
hackspett. Någon inventering avseende hackspett har dock inte genomförts vilket går att
ifrågasätta. Skellefteå har sedan gjort bedömningen att konsekvenserna är lite till måttligt
negativa och att områdena har påtagliga naturvärden. Enda motiveringen till bedömningen
som går att utläsa i miljökonsekvensbeskrivningen är att områdena är avverkningsanmält i
Skogsdataportalen och registrerade hos Skogsstyrelsen.

Syftet med miljökonsekvensbeskrivningen är att kartlägga påverkan av föreslagen
verksamhet utifrån aspekterna miljö, hälsa och hushållning av resurser för att främja en
hållbar utveckling. Om miljökonsekvensbeskrivningen och dess utredningar inte är
fullständiga finns risk att verksamhetens påverkan inte beskrivs i sin helhet. Detta kan
exempelvis leda till sämre avvägningar och att vissa arter och dess livsmiljöer inte
tillgodoses. Risken är att de arter och djur som tidigare levt ostört på platsen påverkas
negativt eller att kommunen missar att göra kompensationsåtgärder. I Skellefteå kan
tänkas att planläggningen och den framtida etablering av batterifabriken har vägt tyngre
än vissa andra värden och intressen. Frågan kan ställas om viljan att exploatera väger
tyngre än andra intressen även i Göteborgs påskyndade process.

I Göteborg är en konsekvens av den snabba detaljplaneprocessen att länsstyrelsen fått
påskynda beslut om dispens. Kommunen har fått beviljad dispens efter en avvägning av
områdets naturvärden kontra samhällsintresset av investeringen. Det beskrivs att
länsstyrelsen har gjort en noggrann lokaliseringsutredning och beslutat att lokaliseringen
är den mest lämpliga. Men besultet om bland annat insamlingsmetod, nya lämpliga platser
och uppföljning av flytten beskrivs vara försenade. Länsstyrelsen har beslutat att
dispensen gäller omedelbart även om beslutet överklagas. Naturskyddsföreningen påpekar
detta förfarande i samrådsyttranden och menar att miljökonsekvensbeskrivningen är
bristfällig och att de bland annat krävs fördjupade inventeringar av skyddade arter för att
beskrivningen ska vara lämplig för samråd. Föreningen påpekar även att Volvo versatility
concept car efter samrådsmötet den 26:e januari uppgav att kompensationsåtgärder och
förberedelser för flytt av arter har påbörjats. Kompensationsåtgärder beskrivs behöva vara
utförda senast 15:e mars 2022 för att möjliggöra exploatering under år 2022 och därav var
de tvungna att ske innan godkänd dispens från länsstyrelsen samt innan detaljplanen
vunnit laga kraft.

Kommunen bemöter detta genom att förklara att de förts dialog mellan företaget och
länsstyrelsen parallellt med planarbetet och att ansökan om dispens lämnades 4 februari
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2022 och beviljades 15:e mars samma år. De meddelar att arbetet i fält påbörjades när
beslutet var tillgängligt. Det är svårt att avgöra huruvida kompensationsåtgärder har
påbörjats innan beviljad dispens eller ifall eventuella missförstånd har skett. Den
parallella dialogen i arbetet är ett bevis på den forcerade processen och påskyndade
kompensationsåtgärder kan leda till stora risker. Ifall arterna skulle flyttas innan beslut om
lämpliga platser eller innan beslut om dispens finns risk att arterna inte trivs i deras nya
livsmiljöer.

I studien beskrivs att Northvolt fick Umeås mark- och miljödomstol att påskynda beslutet
om miljötillstånd. De beskrivs att mark- och miljödomstolen ansträngt sig och reviderat
domstolens tidigare uppfattningar för att meddela dom. På vilket sätt detta gjorts har
författarna inte kunnat avgöra men kanske var det endast mark- och miljödomstolens
uppfattning om tidsaspekten som reviderades och möjliggjorde att domen meddelades
enligt Northvolts önskan.

Skellefteås detaljplan har antagits av bygg- och miljönämnden i och med att detaljplanen
är förenlig med den fördjupade översiktsplanen. Detta beskrivs leda till en 3 månader
snabbare process. Enligt Boverkets rekommendationer ska detaljplaner med utökat
förfarande antas av kommunfullmäktige främst på grund av den offentliga debatt som
annars kan uppstå. Boverket beskriver att detaljplaner där genomförandet riskerar
medföra stor påverkan på omgivningen eller när detaljplanen medför betydande
ekonomiska åtaganden för kommunen lämpligen ska antas av kommunfullmäktige.
Kommunfullmäktige får dock delegera detaljplaner med utökat förfarande om
detaljplanens inriktningen eller detaljplanen har ett tydligt stöd genom ett
detaljplaneprogram eller liknande.

Antagandet av Skellefteås detaljplan har fått kritik på grund av att kommunen inte
tillgodosett eller beaktat synpunkterna som inkommit från berörda i tillräcklig
utsträckning. Om delegationsbeslutet var klokt eller har bidragit till en större offentlig
debatt går att fundera kring. Detaljplanen är förenlig med den fördjupade översiktsplanen
men ifall kommunen hade följt Boverkets rekommendationer hade kommunstyrelsen
kanske inte delegerat beslutet. Detta på grund av att detaljplanen medför en stor påverkan
på omgivningen och att planen medför stora ekonomiska åtaganden för kommunen.

Risken är att påskyndande detaljplaneprocesser leder till förhastade beslut och att vissa
delar inte utreds tillräckligt eller hoppas över, antingen avsiktligt eller oavsiktligt. Det går
att ifrågasätta vad avvägningarna grundats på och ifall besluten är tillräckligt
genomtänkta, eller om batterifabrikens effekter på samhället och kommunens vilja har lett
till sämre avvägningar och förhastade beslut.
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6.2 Likheter och skillnader i kommunernas
arbetsprocesser samt faktorer som möjliggjort den
snabba detaljplaneprocessen

Vilka likheter och skillnader finns i kommunernas arbetsprocesser med
detaljplanen?

Vilka faktorer har möjliggjort den snabba detaljplaneprocessen?

Gemensamt för detaljplaneprocesserna:
● Ett gemensamt uppsatt mål.
● Att föreslagen markanvändning är angeläget och att detaljplanen på så sätt bli

prioriterad.
● God kontakt i projektgruppen och mellan förvaltningar.
● Tillgång till personalresurs med lämpliga kunskaper.
● En god och uppdaterad översiktsplanering.

De båda kommunerna beskriver att detta detaljplanearbete till skillnad från tidigare endast
har skilts åt på så sätt att kommunerna arbetat mer intensivt med detaljplanerna.
Kommunerna förstod tidigt att detaljplanen var viktig och att arbetet skulle vara
påskyndat. Kommunerna beskriver att engagemanget runt detaljplaneprocesserna varit
stort där alla inblandade arbetat fokuserat och motiverat mot samma mål. Ärendet har i
båda kommunerna varit prioriterat vilket ledde till att verksamheter och förvaltningar
hjälpt till i frågor och lagt annat arbete åt sidan. Att en detaljplan blir prioriterad beror på
hur angelägen den förändrade markanvändningen är och vad planläggningen tros leda till
för kommunen. De intervjuade från kommunerna uttrycker vikten i att en projektgrupp
utsågs för att arbeta med detaljplanen då detta underlättade kontaktsökandet och bidrog
till en mer effektiv detaljplaneprocess. Kommunerna beskriver deras täta kontakter med
länsstyrelsen och andra berörda som en viktig faktor i processen.

Att avsätta projektgrupper för detaljplaner är något som författarna tycker är positivt då
kunskap kan delas och förmedlas. En god dialog kan bidra till bättre beslut och att
lämpliga avvägningar görs. En förutsättning för att detaljplanerna har kunnat arbetas
igenom skyndsamt är att alla arbetat mot gemensamma mål. De tillsatta har även arbetat
under obekväma tider vilket leder till att arbetssätt kanske inte är hållbart under en längre
period. För att arbeta utöver ordinarie arbetstid krävs ett stort engagemang från den
tillsatta projektgruppen samt att teamet är sammansatt.

Det räcker inte att enbart teamet som arbetar med detaljplanen är engagerade utan även att
exploatören samt politikerna i kommunen är med på samma spår. I detta fallet var det
exploatörens vilja och vision som satte tidsramen. De styrande i kommunerna var sedan
de som tog beslut om att påbörja detaljplanearbetet och tillsätta personal. En förutsättning
för att effektivisera planprocessen är att politikerna är eniga i deras beslut och att alla på
så sätt arbetar åt samma håll.
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Planområdena är utpekade som industrimark i både Göteborgs och Skellefteås
översiktsplanhandlingar. Skellefteå beskriver detta som en viktigt faktor på grund av att
kommunen enklare kunde motivera lokaliseringen. Planens prioritet ledde även till att
bygg- och miljönämnden antog detaljplanen istället för kommunfullmäktige och på så sätt
kunde processen påskyndas med 3 månader. Skellefteå beskriver att på grund av tidiga
dialoger med föreningar kunde kommunen bemöta enskildas synpunkter vilket
underlättade i att finna alternativa lösningar.

För att arbetssättet ska fungera behöver vissa processer ske parallellt och det kan därför
vara svårt att göra en del avvägningar under arbetets gång. Därav kan kommunen antingen
välja att säkra upp genom att överarbeta delar för att undvika senare upptäckter som kan
påverka tidsramen negativt. Göteborg beskriver att de har ’’överarbetat’’ planen jämfört
med ’’normala’’ detaljplaner för att säkra upp och ha marginalen på rätt sida. Ett sådant
arbetssätt är dock kostsamt men på grund av detaljplanens intention och effekter kan dessa
kostnader förhoppningsvis omvandlas till inkomster i framtiden.

För att spara tid och undvika synpunkter vid samråd förberedde Göteborg
kompensationsåtgärder innan naturvärdesinventeringarna för området var klara. I båda
detaljplaneprocesserna påbörjades utredningsarbetet tidigt och utredarna hade en kort
tidsram att förhålla sig till vilket gjorde att i princip alla utredningar utfördes samtidigt.
Detaljeringsgraden i utredningsmaterialet skiljer kommunerna åt. I Göteborg beskrivs att
konsulterna under utredningsarbetet haft digitala möten med kommunen varje vecka för
att redovisa arbetet och bidra till en effektivare läsning för kommunen. En direkt effekt av
Göteborgs arbetssättet är att det varit kostsamt då de haft inställningen att hellre göra för
mycket än för lite. Detta arbetssätt verkar skilja kommunerna åt, i varje fall har författarna
har inte kunnat hitta information som styrker att Skellefteå har överarbetat detaljplanen
eller haft kontakt med utredarna på liknande sätt

Kanske stämmer olyckligtvis den intervjuade i Göteborgs uppfattning om att mindre
kommuner gör vad som helst för en sådan här möjlighet. Den intervjuade uttrycker att
Skellefteås detaljplan och dess handlingar är mycket enkel där bedömningen har gjorts att
inga riksintressen, värdefulla kulturmiljöer eller värdefulla naturområden påverkas av
genomförandet.
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6.3 Kommunernas upplevelse av arbetssättet

Hur upplever kommunerna detaljplaneprocessen?

En sammansatt projektgrupp leder till att ställtider undviks vilket möjliggör en snabb
detaljplaneprocess. De intervjuade är överens om att en framgångsfaktor för att
tidseffektivisera projekt är att avsätta personal. Ytterligare en fördel som projektledaren i
Göteborg uttrycker utifrån egen upplevelse att: ett sammansatt team som diskuterar frågor
för att nå ett gemensamt mål är ett roligt arbetssätt. En annan positiv aspekt med
arbetssättet uttrycks vara direktkontakten mellan förvaltningarna då teamet alltid har
kollegor att rådfråga som prioriterar projektet. Detta leder till att fler åsikter är
involverade och att gemensamma beslut tas genom diskussioner. En annan positiv aspekt
är att ställtider undviks då det alltid finns någon att vända sig till vid frågor. För att
arbetssättet ska fungera långsiktigt är det viktigt att teamet arbetar med samma intensitet
mot målet. Projektledaren i Göteborgs positiva upplevelse av projektet beskrivs på grund
av teamet och förklarar att om förfrågan om arbetet skulle innebära att arbeta själv hade
den intervjuade inte tackat ja. Projektledaren uttrycker att politikerna säkert kommer vilja
arbeta på liknande sätt i framtiden då även deras uppfattning om arbetssättet varit god.
Planavdelningschefen i Göteborg beskriver den kostsamma aspekten som en nackdel.
Detta är en följd av kommunens arbetsstrategi, att säkra upp och göra allt på en gång utan
noggranna avvägningar.

Uppfattningen från de intervjuade i Skellefteå är att ett arbetssätt där en projektgrupp
arbetar tillsammans och där tjänstemän från olika förvaltningar är delaktiga leder till bra
planer. När det ska gå fort beskrivs kontakten mellan förvaltningar vara extra viktig. En
fördel med Skellefteås arbetssätt beskrivs vara den tidiga kontakten med föreningar som
gjorde att kommunen fick kännedom om även enskildas åsikter. Förutom tidsramen för
arbetet och de täta besluten i nämnder upplever verksamhetschefen i Skellefteå att
arbetssättet med detaljplaneprocessen var ordinär.

Northvolts detaljplaner och processernas korta tidsintervall utmärker sig från
kommunernas genomsnittliga handläggningstider. Hur denna process och arbetssätt
kommer spegla kommunernas fortsatta arbete med detaljplaner är svårt att säga men
politikerna i Göteborgs uppfattning uttrycks vara positiv. Att arbeta i projektgrupp är
något som båda kommunerna uttrycker vara både effektivt och roligt. Författarna ser att
teamsamarbete ger positiva effekter och är förvånade över att detta inte görs mer frekvent.
Att arbeta med en plan gemensamt istället för att varje handläggare ska arbeta med många
planer ensamma tror författarna leder till ett mer effektivt arbete som kan ge goda resultat
både för kvalitet och arbetsklimatet. Att samarbeta är även framgångsfaktorer för
kommunernas snabba processer och exempel på positiva effekter som författarna ser är att
det alltid finns någon tillgänglig, att teamet kan diskutera i frågor och få mandat att ta
vissa beslut själva. Noggrannhet i processen och att inte forcera viktiga moment är två
förutsättningar för att kombinationen, ett snabbt och regelrätt arbetssätt ska fungera. Om
detaljplanens handlingar genomförs med noggranna och lämpliga avvägningar ser
författarna att detta arbetssätt kan vara ett vinnande koncept.
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6.4 Förslag till framtida studier
Det hade varit intressant att djupare undersöka arbetssättets applicerbarhet på detaljplaner
med andra typer av ändamål. Är arbetssättet hållbart, varför/varför inte? Vidare hade det
varit intressant att följa upp resultatet av denna studie och jämföra med andra påskyndade
detaljplaneprocesser för industrietableringar. Går denna process att jämföra med
detaljplaner för exempelvis IKEA eller Volvo Cars? Under arbetets gång har författarna
reflekterat över vad konsekvenserna av samhällsomvandlingen i Skellefteå leder till. Hur
bygger man mycket och snabbt men samtidigt hållbart och attraktivt? Det hade dessutom
varit intressant att utreda Northvolts effekter på kommunerna djupare och att undersöka
Skellefteås fortsatta arbete med samhällsomvandlingen och deras framtida
detaljplanearbeten.
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